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glasilo delavcev industrijskih montažnih podjetij

; Secar Podeljena priznanja sozda IMP

Sredi januarja s polno paro
V Borovljah na avstrijskem Koroškem je bilo 1. decembra svečano. 

Na ta dan je bila svečana otvoritev mešanega podjetja zavornih oblog 
Secar. Na svečanosti seje zbralo nekaj čez 200 poslovnežev s Koroške 
'h iz Slovenije. Kot je znano, so novo podjetje ustanovili IMP (preko 
I1VIP Metalla), Kemija Impex in avstrijski družabnik Helmut Schandl.

Na svečanosti je najprej spre
govoril Helmut Schandl, ki je 

, Pozdravil goste, zatem pa na 
i kratko orisal nastanek nove 

firme. Kot je povedal, je od ideje 
do uresničitve potekel izredno 
kratek čas, saj je ideja vzniknila 
Pred dobrim letom in danes že 
odpiramo novo podjetje brezaz- 

j, bestnih zavornih oblog v Borov-

met, ampak so se projekta lotili 
po temeljiti raziskavi trga. Kot je 
dejal Helmut Schandl, so potrebe 
po tovrstnih izdelkih na svetov
nem tržišču izredno velike. Av
strija potrebuje letno dva mili
jona zavornih oblog in jih v celoti 
uvaža. Bojazni, da izdelek ne bi 
bil tržno zanimiv, so tudi pred
pisi, ki zahtevajo, da se od sre
dine letošnjega leta v nove avto
mobile vgrajujejo brezazbestne 
obloge. S prvim januarjem leta 
1991 pa morajo biti vse vgrajene 
obloge brezazbestne. No, to pa 
ne pomeni, da so cilji Secarja 
usmerjeni izključno na avstrijsko 
tržišče, ampak jim je cilj prodreti 
na tržišče EGS in drugih evrop
skih držav. Vzpostavili pa so že 
stike z japonskim tržiščem, ka
mor naj bi plasirali en del svoje 
proizvodnje. Prav tako je zani
mivo skandinavsko tržišče, ki ga 
prav tako obdelujejo. V začetni 
fazi bodo v Secarju izdelali 600 
tisoč zavornih oblog in bodo za
poslovali 16 delavcev. Sicer pa 
bodo izdelali dva milijona oblog

Eden od strojev
"J }jah. Nedvomno je to rezultat 

'zredno skrbno in kakovostno 
Pripravljenega projekta, ki so ga 

J Podprle bančne ustanove. Saj, 
kot je povedal, šo ustanovitelji 
Prispevali tretjino lastnih sred- 

I $tev, ostali del pa so naložbeni 
"j krediti, ki so jih odobrile avstrij

ske banke. Ravno kakovostna 
dokumentacija je spodbudila go
vorca, kot je sam dejal, da se je 
odločil, da bo eden od soustano
viteljev novega podjetja. Hkrati 

j ga je k temu spodbudila uspeš- 
■d host in prodornost IM P-j a na sve

tovnih trgih. V tem kratkem času 
I s° uspeli urediti poslovne pro- 

y store za novo firmo in jih opre
miti z najsodobnejšo tehnologijo, 
ki so jo pretežni del nabavili v Ita
liji in nekaterih drugih evropskih 

-j državah. Res je sicer, da proiz- 
l vodnja še ni povsem zaživela, 

j vendar bodo začeli s proizvodnjo 
y Sredi januarja. Do takrat bodo 

namreč dobili še nekaj strojev za 
kontrolo proizvodov. Kajti proiz
vodnja zavornih oblog je tehno- 

x loško izredno zahtevna. Kot je 
1 Povedal, je izredno pomembna 
i kontrola izdelkov, saj mora biti 

y vsak deseti izdelek kontroliran.

^ koraku z zahtevami
Nedvomno odločitev za to- 

■A Vrstno proizvodnjo ni bila na pa- 
i ll

Ogled proizvodnje po otvoritvi

s približno 30 zaposlenimi. Za
tem je spregovoril predsednik 
poslovodstva Srečko Satler, ki je 
povedal, da je celotna naložba 
vredna 30 milijonov avstrijskih 
šilingov, od tega so jih za opremo 
porabili 18 milijonov. Po načrtu 
naj bi novo podjetje ustvarilo 
okrog 55 milijonov šilingov pro
meta. Hkrati se je zahvalil vsem, 
ki so sodelovali pri uresničitvi 
projekta in obema gospodar
skima zbornicama, ki sta jim stali 
ob strani. Vse zbrane goste, kot 
že njegov predgovornik, pa je 
zaprosil za pomoč pri uveljavlja
nju Secarja na trgu. Sicer pa je 
poudaril, da odločitev za postavi

tev nove firme v Borovljah ni bila 
naključna, saj je to kraj z bogato 
industrijsko tradicijo v kovinsko 
predelovalni industriji, kar za 
uspešnost in kakovost proizvod
nje veliko pomeni.

Helmut Schandl začel slovesnost

Podpredsednik deželne gospo
darske zbornice dr. Machatt je ob 
tej priložnosti dejal, da je otvori
tev novega podjetja vredno poz
draviti že zaradi tega, ker gre za

traku

združitev podjetnosti z obeh 
strani meja, pa tudi zaradi tega, 
ker je oživila gospodarsko omr
tvelo okolje. Nenazadnje je otvo
ritev spodbudna zaradi izvozne 
naravnanosti predvsem v razvite 
trge in EGS, kar predstavlja že na 
nek način vključevanje in pri
pravo na Evropo 92. Podobnih 
misli je bil tudi predstavnik slo
venske gospodarske zbornice, ki 
je poudaril možnost prodora me
šanih podjetij na evropsko tr
žišče. Nenazadnje pa je 17 meša
nih podjetij odraz dobrega sode
lovanja, ki pomeni veliko več kot 
zapisane deklaracije.

Prav tako se je o naložbi poh
valno izrazil župan Borovelj dr. 
Krainer, ki je dejal, da so izredno 
veseli, da opuščene proizvodne 
hale spet oživljajo, še bolj pa, da 
se delavci vračajo na delo. Iz 
vsega povedanega in resnosti pri 
dosedanjem pristopu pri oživlja
nju podjetja ni nobene bojazni, 
da se povedano ne bi uresničilo. 
Nenazadnje so porok za to tudi 
ekološko neoporečni izdelki, kar 
dokazujejo tudi vsi pridobljeni 
atesti za obloge. Dokaz, da je 
projekt celovito domišljen, so 
tudi lično opremljeni in vsebin
sko izčrpni prospekti, ki so jih 
ponudili gostom.

J. V.

Nagrada za vztrajnost
Na slovesnosti, kije bila v Promontu pred prazniki 29. novembra, je 

bilo podeljeno sozdovo priznanje 91 IMP-jevim delavcem. Priznanje, 
ki ga je sozd podelil že šestič, so štirje delavci prejeli že drugič. 
Delavski svet sozda IMP je 71 delavcem podelil priznanje za uspešno 
in prizadevno delo, šestim za uspešno delovanje na področju samou
pravljanja, štirim za uspešno delo na področju športne dejavnosti, 
trem za učinkovito uresničevanje sindikalnih nalog, po eno priznanje 
za uspehe pri razvoju tehnologije, za posebne uspehe v razvojni 
dejavnosti, za uspešno delo na področju inovacij, za prizadevno delo 
na področju mentorstva, za posebne uspehe na področju vzgoje in 
izobraževanja, za požrtvovalnost pri reševanju življenj in za 80 krat 
darovano kri. Prejemniki priznanj združujejo delo v 19 IMP-jevih 
ozdih. S svojim delom so veliko pripomogli k uspešnemu poslovanju 
svojih ozdov in s tem tudi k uspešnemu poslovanju sozda. Med 
prejemniki priznanj je letos prvič tudi štipendist, ki ga je za priznanje 
predlagal Livar.

Na slovesnosti ob podelitvi 
omenjenih priznanj je prejemni
kom priznanj spregovoril pred
sednik sozdovega delavskega 
sveta Vinko Kuder. Potem, ko je 
prikazal letošnje devetmesečne 
gospodarske dosežke IMP-ja, pa 
je poudaril, da je za naprej po
trebno pripraviti programe, ki 
bodo omogočili še kvalitetnejše 
in bolj racionalno delo, da bi 
s tem IMP-jevim delavcem in nji
hovim svojcem omogočili nor
malne življenjske pogoje, delov
nim organizacijam pa zagotovili 
sredstva za nadaljnji razvoj. »Po
sebno pozornost,« je dejal, »bo
potrebno posvetiti inventivni de- § delitve riznanj 
javnosti, razvojnemu delu, kot r
tudi uvajanju novih tehnologij vredneje vključili v tržni način
v naše delovne organizacije, ker gospodarjenja in bo s tem za vse
se bomo le tako lažje in enako- nas gospodarska reforma, ki je

pred nami, manj boleča.« Dobit
nikom priznanj pa je potem zaže
lel, da bi tudi vnaprej s svojim 
delom dokazovali, da niso bili le 
slučajni dobitniki ter jim za priz
nanja čestital.

V imenu Koordinacijskega od
bora je prejemnikom priznanj če
stital njegov predsednik in jim 
zaželel, da bi jim bila priznanja 
nadaljnja spodbuda za vztrajanje 
pri njihovem delu.

Podelitev so napravile še bolj 
svečano IMP-jeve pevke, ki so 
ubrano zapele nekaj pesmi pod

vodstvom profesorice Mire Cim- 
perc.

M. P.

Poslovno poročilo za devet mesecev

Poslovanje zadovoljivo, 
vendar...

Centralni delavski svet sozda je seji 22. novembra obravnaval 
poslovanje v tričetrtletju. Poročilo je podal pomočnik generalnega 
direktorja Uroš Korže. Kot je povedal, je poročilo primerjava med 
načrtovanim in doseženim in sicer glede na rezultate, pogoje in 
uspešnost poslovanja.

V desetih mesecih je bilo 
ustvarjenih za 312 milijard dinar
jev prihodka od prodanega blaga 
in storitev, kar je 89 odstotkov 
letnega plana. Po letnem planu 
naj bi dosegli 395 milijard dinar
jev prihodka. V desetih mesecih 
je bil plan v celoti uresničen. Po 
ocenah plansko-analitske službe 
pa naj bi do konca leta ustvarili 
okrog 430 milijard dinarjev pri
hodka, kar je 8 odstotkov nad 
načrtovanim. Indeks rasti je zna
šal glede na isto lanskoletno ob
dobje 231 odstotkov, do konca 
leta pa naj bi dosegli 235-od- 
stotno indeksno rast. Ob tem je 
treba takoj dodati, da imajo na 
tako ugodno rast v veliki meri 
vpliv gibanja na globalni ravni, 
predvsem visoka inflacija, kajti 
primerjava poslovnega rezultata, 
izračunana v »trdi« valuti, po
kaže nekoliko drugačno sliko. 
Bolje rečeno, prej omenjene in
dekse postavi na glavo. Po tem 
izračunu smo v lanskem letu
ustvarili za 424 milijonov mark 
prihodka, v letošnjem letu pa naj 
bi ga ustvarili za 294 milijonov 
dinarjev, kar je za okrog 30 od
stotkov manj. Po tem izračunu je 
bilo zaostajanje za načrtovanim

naj večje v prvem četrtletju, kar 
za 36 odstotkov, v drugem za 33, 
v tretjem za 30 in v zadnjem bo po 
kazalcih za 20 odstotkov glede na 
lansko leto.

»Zunanji« vzroki in 
posledice

Za letošnje leto je značilno 
manjše povpraševanje po investi
cijskih delih, saj beležimo komaj 
219-odstotno indeksno rast na
ložb v negospodarstvu in komaj 
216-odstotno v gospodarstvu. To 
pa se v sistemu pozna, saj je 90 
odstotkov naše ponudbe usmer
jene na domači trg. Hkrati je bil 
v tem letu značilen upad naložb 
na zunanjih trgih. Ob tem pa ne 
gre prezreti notranjih slabosti, 
predvsem premajhne prilagodlji
vosti in slabega sklepanja pogodb 
v tujini. V letošnjem letu je bilo 
sklenjenih za 37 milijard dinarjev 
ali 27 milijonov dolarjev izvoznih 
poslov. To pomeni 301-odstotno 
indeksno rast, kar je 5 do 6 od
stotkov zaostanka za planom. Si
cer pa se je delež izvoza povečal 
na 12 odstotkov celotne realiza
cije. Kot kaže, se položaj izbolj
šuje tudi na tem področju, saj so

sklenjeni novi posli v Iraku 
v vrednosti 44 milijonov dolarjev 
in v Sovjetski zvezi za 8 milijonov 
klirinških dolarjev.

Ekonomičnost
Gospodarnost poslovanja se je 

izboljšala, saj znaša delež sred
stev, porabljenih na enoto proiz
voda, 62 odstotkov, v lanskem 
letu pa 65 odstotkov, načrtovanih 
pa je bilo 61-odstotkov. IMP kot 
celota prav tako ni imel posebnih 
težav pri oblikovanju prodajnih 
cen, ki je bilo več ali manj svo
bodno. Opazen je tudi napredek 
pri obračanju zalog, ki je hitrejše. 
Presenetljivo pa je dokaj redno 
plačevanje terjatev. Vse to je 
ugodno vplivalo na hitrejše obra
čanje kapitala, kar se navsezad
nje odraža tudi na rentabilnosti 
poslovanja.

Neugodna gibanja
Pomanjkljivosti, ki so v si

stemu še zmeraj opazne, so 
v slabi izkoriščenosti delovnega 
časa, kar se odraža v produktiv
nosti. Še zmeraj je visok delež 
boleznin in nekontroliranih do
pustov. Kot neugoden kazalec so 
tu še prisilni dopusti, ki smo jim 
bili priče v prvem četrtletju, za
radi pomanjkanja dela. Neugo
den je tudi odnos med režijo in 
proizvodnjo. Število zaposlenih

nadaljevanje na naslednji strani
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Nadaljevanja s 1. strani

D*»1 ‘'Vi, ,-> i. t e me 1 j ne or gam:-a, i K- v IMP po uspešnosti t-9Z1?B8

NETO AKUM/ER BRUTO DOB./KR
% %

P p 8.22 PB 13.41
J N Z 6.9L? INZ 1 1.93

TRJ •KOM 5. 93 ALCH 1 1.85
al c:h 5. 62 TELEKOM 10.96
V ITT) 2. 70 CM 3 0.08

EL M 2.6S MARI 9. 15
L DL 2.51 I TAK 8.56
CRP 7. 25 AVT 7. 07

MARI 2.07 LBK 7.30
ITAK 1.46 CRP 7. 28

KM 1.33 LSNL 6.39
KLIMAT 1.14 TA 5:50

IB 0.02 IP 4.99
4.50ISO O. 76 VI PO

THM 0.51 KLIMAT 3.55
AVT O. 42 KM 3. 50

PROMONT 0.25 PROMONT 3. 37
IP O. OO THM 3.25

DVIG 0.06 ISO 2.83
TA -O. 19 BLISK 2.41

BLISK -0. 40 MP 2. 15
MP -O. 50 IB 2. 14

L.SNL -0.62 DVIG 1.74
MK -0.74 MK 1.45
KMP -1.22 EKO 0.53

SKIP -1.78 MM 0.52
MM -1.52 KMP 0. 26
EKO -1.53 SK IP 0. 1 O
TEN -2.80 TEN 0.00
TIO -3.32 PROJEKT. -1.37

PROJEKT. -4.17 TIO -2. 15

Opombe:

Neto akumulacija je oprede)jena z delom čistega dohodka z a poslovni
in rezervni skled po odbitki.« i z gub in obvezni h posojil in združevanj

ER - ■fakturirana real »iaci ja

Bruto dobiček pomeni razliko med fakturirano realizacijo iri skupnimi
stroski, korigirano za saldo izrednih prihod! ov i - i odhodi n v t er saldo
n ep 1 ac ane rea 1 iz a c. i j c

se je zmanjšalo za 2,4 doma in 
v tujini za 2,1 odstotka. Sicer je 
zmanjševanje zaposlenih posle
dica naravnega odliva, ne pa 
kakšne načrtne akcije. Prenehalo 
se je tudi zaposlovanje novih de
lavcev, kar je trenutno sicer pozi
tivno, dolgoročno pa problema
tično, saj je opazno staranje ko
lektiva.

Bistveno se je zmanjšala do
nosnost, to pa zaradi prevelike 
obremenitve akumulacije, ki je 
sedaj že 82-odstotna (s 5,9 lani na 
4,3 letos). Osebni dohodki so 
znašali v povprečju 644.000 di
narjev, kar pomeni 239-odstotno 
indeksno rast, realno pa sq se 
zmanjšali za 16 odstotkov. Kot je 
poudaril uvodničar, so osebni do
hodki odraz realnega stanja, kajti 
če intervencijskega zakona ne bi 
bilo, ne bi bili bistveno večji.

Po oceni je bilo poslovanje 
v prvih desetih mesecih zadovo
ljivo, z izgubo sta poslovali le dve 
organizaciji in sicer Tio, kjer je 
uveden s 1. novembrom ukrep 
družbenega varstva in Projektiva 
iz PMI-ja, kjer pa so izgubo po
krili. Zaskrbljuje edino vse večje 
število organizacij, ki se približu
jejo »ničelnemu« poslovanju. 
Delegati so brez pripomb in raz
prave poročilo sprejeli.

J. VOTEK

NOVOST! NOVOST! NOVOST! NOVOST! NOVOST! NOVOST! NOVOST!

Kadrovanje

Konec dogovornemu 
zaposlovanju

V organizaciji kadrovske službe sozda in izobraževalnega centra je 
bilo v minulem mesecu predavanje dr. Ivana Svetlika s Fakultete za 
sociologijo, politične vede in novinarstvo o zaposlovanju. Predavanja 
seje udeležilo 18 kadrovskih delavcev (nekaj je bilo celo vodij, čeprav 
je bilo predavanje namenjeno prav tem). Pustimo sedaj udeležence in 
njihovo sestavo ob strani, čeprav bi se tudi o tem lahko razpisal (morda 
kdaj drugič). Namen tega zapisa je povzeti nekaj misli, ki jih je podal 
dr. Svetlik.

Sprememba odnosa do 
delovne sile

Do sedaj je v praksi veljalo t. i. 
dogovorno zaposlovanje, ki je 
bilo v skladu s predpisi in delova
njem sistema organizacije, je za
čel Ivan Svetlik. Skratka tudi de
lovna organizacija se ne more 
izogniti vplivom okolja, saj je na 
nek način od njega odvisna. No
tranja struktura organizacije je 
odgovor na delovanje okolja. 
S tega vidika je imela in še ima 
institucionalna zakonodaja do
minanten vpliv na zaposlovanje. 
Če ostanemo pri prej omenjenem 
izhodišču dogovorne ekonomije, 
pomeni zaposlovanje združeva
nje dela in ne zaposlovanja. 
Takšna zakonodaja je povsem 
izključila delovanje trga delovne 
sile. Ta je sicer v nekaterih seg
mentih deloval, čeprav ni bil priz
nan. Posledica tako definiranega 
okolja oziroma njegovega vpliva 
na organizacijo je, da se delovna 
sila ni pojmovala kot strošek, 
skratka kot ekonomska katego
rija. S spremembo, oziroma pre
hodom z dogovorne ekonomije 
na tržno ekonomijo je mogoče 
pričakovati spremembe na tem 
področju. Delovanje trga bo me
njalo politično klimo in okolje, ki 
bo povsem drugače delovalo na 
organizacije. Z delovanjem trga 
se bo spremenil tudi odnos orga
nizacije do delovne sile. V prvi 
vrsti je treba pričakovati mobili
zacijo notranjih resursov in iska
nje rezerv. Vse to pa postavlja 
kadrovske službe v povsem dru
gačno vlogo in zahteva od njih 
večjo odgovornost. Nenazadnje 
spreminja jih iz obrobnih služb 
v povsem novo vlogo. Strokovno 
vodenje kadrovske politike je še 
kako pomembno pri učinkovito
sti in uspešnosti delovne organi
zacije. Po drugi strani se poleg 
tržnega faktorja v organizaciji vse 
bolj uveljavlja tehnološki faktor 
in sprememba vrednostnega oko
lja. Vrednote ljudi se spreminjajo 
in vse bolj prihaja v ospredje na
mesto etike dela estetika dela. 
Vse to pa zahteva dobro izdelano 
kadrovsko strategijo.

k prvemu, torej ugodnemu, je 
položaj organizacije monopola, 
ko ima naraven monopol in ko je 
največji in edini delodajalec v do
ločenem okolju. Skozi to optiko 
je definiral tudi kadrovsko službo 
in kadrovske strategije. Inova
tivna je tista kadrovska služba, ki 
ima monopol in razvito kadrov
sko službo. Ta naj bi imela seg- 
mentiran nastop na trgu delovne 
sile. Veliko pozornosti posveča t.
i. primarnemu segmentu (stroko
ven kader) in si ustvarja pred
nost. Poenostavljeno rečeno naj
večje pozornosti so deležni 
ključni strokovni in vodilni kadri, 
bistveno manj pa se ukvarja s se
kundarnim segmentom - nek- 
ljučnimi delovnimi mesti in de
lavci, ki jih je na trgu delovne sile 
dovolj (npr. nekvalificirani de
lavci). Po drugi strani pa je tudi 
ena od značilnosti teh služb t. i. 
princip mini inovacij, ki posveča 
veliko pozornost in veliko inve
stira v znanje že zaposlenih. Ob 
tem je še izpostavil indetermini- 
zem med potrebami in kadri. 
V bistvu gre za obnavljanje kadra 
ne glede na potrebe z določenim 
kontingentom vrhunsko uspo
sobljenih ljudi s posebnim po
udarkom na kakovosti. Nepo
sredno s tem pa je še povezano 
interno usposabljanje in izobra
ževanje. Za primer je navedel 
eno od nemških korporacij, ki 
vsako leto išče oziroma zaposli ne 
glede na potrebe 150 vrhunskih 
strokovnjakov. Po razpisu zbe
rejo 1500 prijav, od tega seznam 
teh kandidatov skozi postopek 
skrčijo na 300, ki jih vključijo 
v dveletno izobraževanje in od 
teh izberejo 150, ki jim zagoto
vijo doživljenjsko kariero. Sedaj 
pa si pobliže oglejmo status quo 
»monopolista«, ta ima nerazvito 
kadrovsko službo. Za to je zna
čilno, da sledi tehnološki deter
minizem in ji je pomemben 
pravni red, zanaša se na vrste 
čakajočih in so zanjo značilna 
nizka vlaganja.

Položaj organizacije na trgu 
delovne sile

Zatem se je dr. Svetlik dota
knil položaja delovne organiza
cije na trgu delovne sile. Položaj 
je definiral kot ugoden, ko ima 
organizacija monopolen položaj 
in neugodnega, ko se bojuje na 
trgu delovne sile. Če se povrnem

Nemonopolne organizacije je 
prav tako moč razvrstiti v dva 
tipa in sicer adaptivno, ki se flek
sibilno prilagaja ponudbi in pov
praševanju. Druga pa je s kon- 
fuzno strategijo, za katero je zna
čilen boj za preživetje in se 
obrača na marginalni trg delovne 
sile, torej borze dela.

Tehnika
Za konec še ustavimo še pri 

enem od modelov kadrovanja.

Hranilna služba
INI

Ali veste, da v Interni banki IMP že pol leta uspešno deluje hranilna 
služba?

Prvi začetki segajo v leto 1987, ko je bila z novim Samoupravnim 
sporazumom o ustanovitvi IB IMP dana zakonska možnost za ustano
vitev hranilne službe.

Tako bodo lahko v mesecu de
cembru postali člani naše hra
nilne službe že delavci naslednjih 
organizacij in delovnih skupno
sti: DS Interne banke, DS
SOZD, DO IZIP, DO IKO, DO 
LIVAR, DO ELEKTROMON- 
TER, DO TEN, DO TELE
KOM, DO KLIMAT IN DO 
KLIMA MONTAŽA.

Za poslovanje hranilne službe 
smo poleg glavne blagajne na Ti
tovi 37 v Ljubljani orgnizirali še 
področne blagajne v DO IKO, 
DO LIVAR in blagajno na ob

močju Vojkove ulice v Ljubljani.
V mesecu januarju bomo zajeli 

delavce iz DO PROMONT in 
DVIGALO. V preliminarnih po
govorih pa smo tudi že z odgovor
nimi delavci v DO KLIMA Celje 
in Montaža Maribor.

PA POGLEJMO GLAVNE 
PREDNOSTI VARČEVANJA 
V LASTNI ORGANIZACIJI:

- več kot štirikrat višja letna 
obrestna mera za sredstva na 
vpogled kot pri poslovni banki

- denar lahko dvigate in pola

gate brez zamudnega čakanja 
v vaši matični blagajni HKS IMF 
in v glavni blagajni HKS IMP na 
Titovi 37 v Ljubljani 

- obresti se izplačujejo vsaka 
tri mesece (31. 3., 30. 6., 30. 9.' 
31. 12.)
V PRISTOPNIH - IZJAVAH 
SMO PREDVIDELI NASLED
NJE ODSTOTKE NAKAZIL 
OD OSEBNEGA DOHODKA, 
KI SE NAKAZUJE NA HRA
NILNO KNJIŽICO IMP: 30 od
stotkov, 50, 70 in (100 odstotke'1 
- naj bo bolj izjema, kot pravilo) 

Prosimo vse delavce v tistih 
organizacijah, v katerih je že or
ganizirana hranilna služba, da si 
ogledajo spodnji izračun in se po 
dobrem premisleku odločijo za 
pristop v hranilno službo IN
TERNE BANKE IMP.

Vsekakor je pri odločitvi za novo 
zaposlitev potrebno najprej oce
niti potrebo po novi zaposlitvi. 
Ugotoviti je potrebno, ali ni moč 
nastale praznine kako drugače 
zapolniti. Potrebna je ekonom
ska analiza. Če pa se že odločimo 
za novo zaposlitev, je potrebno 
določiti polje iskanja, torej pro
stor, kje iskati novega delavca, 
potem pa se odločiti za objavo in 
razpis ter sprejemanje prijav. Ob 
vsem tem je potrebna analiza 
dela, opis dela, zahtevane spo
sobnosti. Za temi postopki pa 
usklajevanje, izbira in uvajanje. 
Vsekakor je to le izhodiščni mo
del, ki je bil podrobno razdelan, 
vendar se v podrobnosti tokrat ne 
bomo spuščali. Fundamentalna 
tema je »odbrenkana«, kot nam 
je znano, se bo ta tematski sklop 
nadaljeval še s predavanji psiho
logov. Vendar s tem še ne bi 
smeli zaključiti, kajti ob tej, re
cimo ji uvodni temi seje že odprla 
vrsta novih vprašanj, o katerih 
očitno v naših kadrovskih služ
bah premalo vemo, npr. o notra
nji mobilnosti delovne sile, načr
tovanju poklicne poti. Skratka 
področje, ki ga je potrebno »od
preti« in ljudem posredovati zna
nje. Nenazadnje tudi zaradi mar
ginalnosti kadrovske funkcije 
v sistemu IMP, kot tudi zaradi 
strokovne ozkosti kadrovskih 
služb. Upam si namreč trditi, da 
je tudi za IMP prišel čas, ko bo 
kadrovska funkcija morala pre
seči njeno omejenost na zgolj for
malno pravno funkcijo. Takšna 
je tudi kadrovska zasedenost ka
drovskih služb.

J. VOTEK

Primer izračuna obresti za din 1.000. 000.- za čas 10 in 30 dni v dih

mesec 10 dni RAZLIKA 30 dni RAZLIKA
POSL.BANKA IMP POSL.BANKA IMP

julij 28.430 64.320 35.890 87.740 205.620 117.880
avgust 11.400 34.090 22.690 34.580 105.780 71.200
september 16.750 45.100 28.350 51.110 141.490 90.380
oktober 17.920 45.800 27.880 54.740 143.790 89.050
november 24.556 56.012 31.456 75.492 177.625 102.133
SE BOJITE TVEGANJA? PRI NAS GA NI! VAŠ DENAR JE VARNO NALOŽEN, SAJ ZANJ 
JAMČI INTERNA BANKA IMP Z VSEMI SVOJIMI USTANOVITELJICAMI NEOMEJENO.

VILI SEMOLIČ

Plan 1989 * v

Uveljavitev podjetništva!?
Smernice za plan sozda v naslednjem letu so obravnavali delegati 

centralnega delavskega sveta na seji 11. novembra. O smernicah je 
spregovoril pomočnik generalnega direktoija Uroš Korže. Ko se je 
dotaknil metodoloških okvirov, je pojasnil, da so se odločili za 
četrtletno stalno planiranje. To pa zaradi manjše možnosti relativne 
napake, na katero vpliva inflacija, kije nepredvidljiva. Po ocenah naj 
bi bila inflacijska stopnja v odnosu na letošnje povprečje 205-odstotna. 
Ocena izhaja iz predpostavke, da se bo stopnja rasti cen že do konca 
letošnjega leta začela zmanjševati od 12 v prvem četrtletju na 10,8 
odstotno rast v zadnjem in na 6 v naslednjih. Seveda pa se ta 
pričakovanja lahko obrnejo na glavo, če bo prišlo do sprememb 
v sedanjem tržno naravnanem konceptu gospodarske politike. (Po 
oceni naj bi se inflacijske stopnje gibale v prvem četrtletju 40, v drugem 
33, v tretjem 25 in v zadnjem 20 odstotkov.)

valnih naprav. Na področju ener
getike, procesne tehnike in avto-1 
matike je prav tako predvidena 
vrsta novih proizvodov. Na po
dročju tehnologije vode so pred
videne modernizacije in razvoj 
nekaterih novih sistemov. Prav 
tako je na področju kmetijske in 
komunalne mehanizacije in osta
lih dejavnosti. Pomembnejše na
ložbe v modernizacijo in preU'
stroj tehnologije so predvidene 
v Klimatu, v tozdu Črpalke, Av
tomatiki, Livarju, Itaku in Pano 
niji.

Iv

Gospodarske spremembe
Kot je znano, lahko v nasled

njem letu pričakujemo velike 
spremembe v gospodarskem si
stemu. Spremembe je mogoče 
pričakovati pri opredeljevanju 
lastnine, odpiranju gospodarstva 
tujemu kapitalu, odpiranje vrat 
privatni iniciativi, mešanim last
ninskim oblikam, ponovni afir
maciji podjetništva, uvedbi pra
vice samoupravljanja po vlože
nem kapitalu, razmejitev med sa
moupravljanjem in vodenjem, 
uvedbi izdajanja kreditnih in last
niških vrednostnih papirjev, osa
mosvajanju bank na tržnih in pro
fitnih osnovah, spremembi in po
enostavitvi obračunskih in knji
govodskih predpisov in zmanjše
vanju neposrednega poseganja 
države v notranje delovanje po
djetja.

Vse predvidene spremembe 
bodo po mnenju uvodničarja 
močno vplivale na delovanje 
IMP-ja. Na osnovi zakona o po
djetjih bo potrebno na novo defi
nirati vlogo in položaj sozda, pri
nesel pa bo precejšnje spre
membe v samih delovnih organi
zacijah. Zato bo naslednje leto za 
IMP tudi leto iskanja učinkovitih 
oblik notranje organiziranosti.

Čeprav naj bi omenjeni ukrepi 
bistveno vplivali na položaj go
spodarstva, po oceni uvodničarja
v naslednjem letu še ni moč priča
kovati večjega oživljanja naložb 
in proizvodnje. Vztrajanje na 
tržni usmeritvi bo vplivalo na še 
večje obračanje podjetij vase. To 
pomeni iskanje »notranjih« re
zerv. Ekstenzivnega širjenja 
zmogljivosti torej ni moč pričako
vati in bo verjetno dan večji po
udarek obnovam. Povečano pov
praševanje je moč pričakovati na 
področju infrastrukture, kjer se 
uporabljajo mednarodni krediti 
(ceste, luke, vodooskrbni in na
makalni sistemi, komunalne či
stilne naprave, plin, komunalni 
termoenergetski sistemi). Umir
jeno rast je moč pričakovati le na 
področju turizma in izvozno na
ravnanih podjetij. Zato po oceni 
v naslednjem letu v IMP-ju še ni 
moč pričakovati hitre rasti.

Cilji
Kljub slabim obetom pa vse 

možnosti le niso zaprte, kajti od
pirajo se možnosti na področjih 
racionalne rabe energije, izbolj
šanje življenjskega okolja in uva
janju avtomatizacije. Zato se 
mora okrepiti ponudba proizvo
dov in storitev s področja energe
tike, nudenja opreme pri zaščiti 
in sanaciji življenjskega okolja, 
nudenje opreme v procesnih in
dustrijah ter ponudbe v proizvod
nji in predelavi hrane.

Sicer pa naj bi v naslednjem 
letu dosegli 7-odstotno realno 
rast prodaje, pri čemer bo po
trebno doseči večji delež z izvo
zom in prodorom na nova tržišča. 
Donosnost prodaje naj bi se po
večala na 5 odstotkov, prav tako 
tudi realni osebni dohodki. Izvoz 
naj bi znašal 60 milijonov nem
ških" mark, kar je 17 odstotkov 
celotnega prihodka. Od tega naj 
bi bilo 36 milijonov mark konver
tibilnega izvoza in 24 milijonov 
mark na klirinško področje, kar 
bi pomenilo 28-odstotno realno 
rast. V naslednjem letu moramo 
pridobiti za 72 milijonov mark 
novih investicijskih del v tujini. 
Uvoz naj bi znašal 20 milijonov 
mark, od tega 17 repromaterial in 
3 milijone mark opreme. Predvi
deno je zmanjšanje števila zapo
slenih za 2 odstotka.

Novi proizvodi
V naslednjem letu je zastavljen 

razvoj novih proizvodov in stori
tev. V projektiranju in montaži 
razvijajo informacijske sisteme 
enotnih projektantskih popisov 
za dejavnost instalacij ogrevanja, 
vode, prezračevanja ter elek
trike, za izdelavo ponudb v mon
tažni dejavnosti. Na področju 
prezračevanja in klimatizacije 
uvajajo proizvodnjo odsesoval- 
nih nap, razvoj ultrazvočnih vla- 
žilcev, računalniško krmiljenje 
naprav, razvoj tehnologije in na
prav za kolesa za regeneracijo, 
ventilatorsko tehnološko linijo, 
toplotne prenosnike v sistemih 
vogalniških klimatov, hladilne si
steme klima naprav in dodelavo 
variabilnih sistemov in odseso-

Usmeritve v poslovni politiki
Poslovna politika sozda bo te

meljila na temeljih srednjeročnih 
planov. Posebni poudarki, bolje 
rečeno premiki, so potrebni na 
področju trženja, ki naj bi ga 
izpopolnili, zlasti na področju na
ložbenih del. Poseben poudarek 
je dan zlasti prodoru v procesno 
industrijo. Temu naj bi se prila
godila notranja organiziranost 
skupnih dejavnosti v sistemu. 
V delovnih organizacijah naj bi 
začeli s sistematičnim raziskova
njem trga. Hkrati je pri tem po
udarjena kadrovska kompo
nenta, saj naj bi po predvideva
njih zaposlili več delavcev 
z ustrezno tehnično in marketin
ško izobrazbo in okrepili propa
gandno dejavnost. Premik naj bi 
bil storjen pri ustvarjanju zuna
njetrgovinske mreže kot osnove 
za odpiranje novih trgov. V na
slednjem letu bo predvidoma 
ustanovljeno predstavništvo 
v ZRN. Začeli pa naj bi tudi 
s pripravo za ustanovitev meša- - 
nega podjetja in preučili možnost 
za ustanovitev predstavništva 
oziroma podjetij v SZ in Iraku.

Več discipline naj bi bilo pr' 
spoštovanju komercialnih dogo; 
vorov in natančneje bi morali 
opredeliti vsebino inženiring na; 
stopa in za ta nastop zagotoviti 
normalne pogoje dela. Predvsem 
naj bi prišlo do tesnejše povezave 
med trženjem s tehnično stroko 
in vključitve projektivne dejav
nosti v inženiring nastop. Spre
menjen in poenostavljen naj bi bil 
tudi način financiranja skupne 
prodajne mreže v Jugoslaviji.

Na proizvodnem področju naj 
bi prišlo do zniževanja vseh vrst 
stroškov, kajti racionalna proiz
vodnja in konkurenčna sposob; 
nost sta osnovni predpostavki 
preživetja in uspešnosti. Še zlasti 
poseben poudarek pa naj bi bil na 
inovacijah. Eno ključnih vpra; 
šanj je zmanjševanje zaposlenost' 
v določenih režijskih službah ra
zen v prodaji in razvoju. Poseben 
poudarek je dan izobraževanju m 
načrtovanju poklicne poti delav
cev.

J. VOTEK
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Za koalicije ne vem in me 
tudi ne zanimajo, čeprav ver
jetno obstajajo. Bolj bistvena 
je ugotovitev o »brain - dra- 
inu« v IMF ali izredni fluktu- 
aciji strokovnega kadra, ki bo 
po mojem imel tendenco na
raščanja v prihodnje, če ne 
bomo hitro uredili nekaterih 
zadev v zvezi s stimulativnej- 
šim nagrajevanjem.

Mislim, da moramo mobili
zirati svoje vrste, se dogovo
riti o novi obliki in smereh 
razvoja in presekati z doseda
njo prakso, da smo se več 
ukvarjali sami s seboj, kot s tr
gom ter samo na tak način 
zagotoviti socialno varnost in 
uioč sistema. Nisem pristaš 
odpuščanja delavcev, pač pa 
je treba iskati rešitve v njiho
vih presumeritvah, v poveča
nju produktivnosti dela na 
vseh ravneh, podjetništva in 
ustvarjanja imagea IMP-ja.

Gre v principu za vprašanji 
konglomeratskega ali diverzi- 
ficiranega tipa podjetja. Bi
stvena razlika med njima je 
v tem, daje drugi tip podjetja 
organiziran tako, da izkorišča 
latentne funkcijske sinerget- 
ske učinke za dosego stro
škovnega in kvalitetnega li- 
derstva med svojimi enovitimi 
konkurenti in drugič, da upo
rablja svoje individualne 
ključne faktorje za prevlado 
na trgu. V zadnjih desetih le 
tih je po svetu namreč čedalje 
bolj prisotna tendenca naraš
čanja dominacije Finančnih ci
ljev in interesov v primerjavi 
zgolj z interesi posameznih 
Poslov. Od tod je tudi treba 
razumeti enormno povečanje 
združevanj in akvizicij kot 
Zelo popularno obliko diverzi- 
bkacije.

Direktorja sozda inž. Borisa Gazvodo smo na kratko že predstavili 
v eni od prejšnjih številk Glasnika. Tokrat objavljamo daljši intervju, 
v katerem je spregovoril o svoji dosedanji poti, predvsem pa nas je 
zanimalo, kakšni so njegovi cilji pri vodenju sistema IMF.

Samostojnost in odgovornost

Tovariš Gazvoda, vaša profesionalna pot ali kariera je tesno pove
zana z IMP-jem, saj ste v njem začeli. Uveljavili ste se v tozda 
Avtomatika, ki ste ga uspešno vodili. Prav gotovo drži, da je uspešno 
vodenje Avtomatike odraz vaše podjetniške iniciative. Že na ravni 
direktorja tozda ste delovali v specifični organizacijski shemi (mislim 
tozd- DO). Zato bi bilo prav, da se ozreva nekoliko nazaj in osvetliva 
vašo poklicno pot.

Gazvoda: »Uvodoma želim povedati, da ne gre za nobeno kariero, 
čeravno je res, da sem po končanem študiju strojništva kot štipendist 
IMF začel in ves čas doslej združeval delo v IMF. Spominjam se, da je 
bil tedaj IMF delovna organizacija oziroma podjetje z ekonomskimi 
enotami, kakšno leto po mojem prihodu so se rodili tozdi. V okviru 
tozda TRAA (Tovarna regulacijskih naprav in aparatov) sem kot mlad 
inženir delal zlasti v konstrukciji in tehnologiji. Bila so to leta, ko smo 
vpeljevali v proizvodnjo prve polavtomatske in avtomatske stroje, 
uvajali'osnovne principe podobnostnih tehnologij in planiranja proiz
vodnje. S priključitvijo tozda SKIF k sistemu IMF seje formirala DO 
IKO in iz prejšnjega tozda TRAA dva nova tozda: Itak, prejšnja 
zunajserijska proizvodnja ter TRATA, prej imenovana serijska proiz
vodnja. Zal je nov tozd TRATA kmalu zašel v težave, tako da-je po 
ZR 1977 beležil precejšnjo izgubo za tiste čase, poleg tega pa ga je 
pestila tudi precejšnja nelikvidnost. V prejšnji organizaciji enovitega 
tozda je zunajserijski program v veliki meri interno pokrival izgubo 
serijske proizvodnje.

Tako sem leta 1978 na prigovarjanje sodelavcev in vodstva DO IKO 
prevzel vodenje tozda. Izdelan je bil stabilizacijski program, ki je 
slonel zlasti na favoriziranju avtomatike ter črpalk in opuščanju 
proizvodnje armatur, ki je bila kasneje prenesena v DO LIVAR. 
Odločitev o prenosu armatur v DO LIVAR je bila deležna precejšnjih 
komentarjev, saj je šlo za edini izvozni program DO v tistem času. 
Kakorkoli že, programa avtomatike in črpalk sta se hitro močno 
razširila, izgube in nelikvidnosti ni bilo več že po 6 mesecih. Hiter 
razvoj in ekspanzija obeh programov sta pripeljala kasneje do ustano
vitve novih dveh tozdov - Avtomatike in Črpalk. Tako sem leta 1981 
prevzel vodenje tozda Avtomatika, ki je trajalo vse do danes.

Rad bi poudaril, da je bilo vendarle ves čas prisotno teamsko delo, 
velika mera zaupanja med nadrejenimi in člani kolektiva in po mojem 
mnenju najvažnejše - veliko samostojnosti pri poslovnih odločitvah. 
Ko govorim o samostojnosti odločitev, mislim predvsem na relacijo 
DO in tozdom.

Priznati moram, da so me v kolektivu že od samega začetka aktivno 
vključevali v teamsko delo, mi omogočili, da sem ideje in fakultetno 
znanje uvajal konkretno v prakso, ter da nisem obtičal v enem oddelku 
oziroma na enem segmentu poslovnega procesa, kot se to rado dogaja 
z mladimi inženirji. Pri delu mi je bila omogočena precejšnja stopnja 
samostojnosti, prisotno pa je bilo tudi veliko zaupanja nadrejenih in 
sodelavcev. V tem smislu sem postopoma dozoreval, kot se temu reče, 
in prevzel tudi vodenje tozda. Postopoma smo zbrali tudi team mladih 
strokovnjakov, ki so imeli enaka oz. podobna nagnenja in cilje. Prav ta 
samostojnost dela pri uresničevanju poslovnih odločitev se mi je zdela 
bistvenega pomena, tako na relaciji DO-tozd, kot tudi na relaciji do 
sodelavcev. Mislim, daje to gnalo tako moje sodelavce kot tudi mene 
ne samo v smislu samodokazovanja ampak predvsem spreminjanja 
stanja, tako v razvoju, tehnologiji, proizvodnji in nenazadnje tudi 
v načinih trženja. V tem smislu so potekali tudi odnosi do DO. velika 
samostojnost tozdov, vendar pa tudi velika odgovornost za rezultate, 
na nivoju DO pa je potekalo dogovarjanje in usklajevanje najpo
membnejših poslovnih odločitev.«

Oblika brez vsebine ne pomeni specifičnosti v poslovnem in podjet
niškem smislu

Sedaj ste prevzeli krmilo sistema, torej sozda, ki je povsem specifična 
organizacijska tvorba. Nedvomno bo vaša podjetniška iniciativa prišla 
bolj do izraza, hkrati pa je to tudi neke vrste nadgradnje vaše dosedanje 
profesionalne kariere. Vendar gre za povsem drugačen koncept organi
zacije in delovanja sistema v primerjavi s prejšnjim. Kako gledate na 
sozd v organizacijskem, poslovnem in tudi podjetniškem smislu v takšni 
obliki, kot je sedaj definiran ? Res je sicer, da je sistem glede na zaostrene 
gospodarske razmere še zmeraj eden od poslovno uspešnejših. Kljub 
temu pa se mi zdi, da ni dovolj prilagodljiv na vse bolj zaostrene razmere 
v gospodarjenju. Zdi se mi namreč, da je bilo premalo storjenega, da bi 
sistem lahko z večjo gotovostjo gledal naprej. Nenazadnje je odraz tega 
čedalje slabša konkurenčnost sistema ne glede na vse ostale kvalitete, 
s katerimi razpolaga.

Gazvoda: »Strinjam se z vami, da gre v primeru sozda za specifično 
organizacijsko tvorbo glede na druge znane organizacijske oblike, 
vendar oblika sama po sebi brez vsebine ne pomeni specifičnosti 
v poslovnem in podjetniškem smislu. V primeru IMF pa gre celo za 
dodatne okoliščine, ki karakterizirajo - sozd IMF glede na druge 
istovrstne organizacije. Mislim, da je bila leta 1974 izvršena zadnja 
reorganizacija v smislu ustanovitve sozda iz nekdanje DO - torej 
podjetja IMF. Z novo organizacijsko obliko sozda so bila ustanovljena 
iz nekdanjih TO samostojna podjetja, sozd IMF pa je postal asociacija 
podjetij - torej združenje podjetij in v tem smislu je samo sebe ukinilo 
kot podjetje. Takšna oblika je v principu ostala do danes.

Nekaj let kasneje je bil izvršen tudi lepotni popravek v imenu in sicer 
Industrijska montažna podjetja iz nekdanjega imena Industrijsko 
montažno podjetje. Vzroke za takšno organiziranost gre iskati najbrž 
v tedaj nedodelani zakonodaji, ki se milo rečeno ni spremenila do 
danes in želi. da nekdanje podjetje IMF ostane še naprej samostojno in 
ne v sestavi kakšnega drugega sozda. Toliko o sami organiziranosti. 
Vsebinsko pa so bile izvršene tudi spremembe v tem smislu, da so novo 
ustanovljena podjetja prevzela skoraj vse poslovne funkcije in se 
registrirala s svojimi predmeti poslovanja, na sozdu pa so ostale le še 
nekatere funkcije poslovn.ega procesa, kot so trženje (vendar tudi ne 
v celoti), zastopanja, itd.

Zaradi inercije, minulega skupnega dela in medsebojnega poznava
nja je takšen sistem še zelo dobro deloval zlasti v času konjunkture do 
zgodnjih 80 let. Danes pa se nahajamo v nekem stanju, ko je potrebno 
doseči dogovor o novi vsebini in principih delovanja sozda IMF. 
Mislim zlasti na vprašanji:

- ali bo sozd res samo še združenje v smislu nekega interesnega 
poslovnega združenja ali celo minulega dela

- ali pa bo »sozd IMF« tudi podjetje, upoštevaje obstoječa podjetja.
V prvem primeru se v nekem smislu zadržuje obstoječ sistem, ki

temelji na samostojnosti podjetij in svobodni menjavi dela tipa de
lovne skupnosti oz. organizacij skupnega pomena brez podjetniške

vsebine, lastnega kapitala in na osnovi proračunskega načina financi
ranja. Glede minulega dela pa mislim, da predvsem mlajši ljudje, ki so 
prišli v sistem kasneje, s tem niso preveč obremenjeni.

Osebno se navdušujem za drugo obliko, ki pomeni transformacijo 
sozda, vendar ne na škodo podjetij v sistemu. Trdno sem prepričan, da 
bodo podjetja in s tem tudi sistem IMF prosperirala le v takšni obliki, 
kjer lahko izkoristimo sinergetske učinke vseh subjektov v podjetni
škem smislu povezovanja in dokazovanja na trgu.

Podjetja v sistemu IMF bi naprej nastopala samostojno na trgu, 
preko podjetja sozda IMF pa bi bilo treba zagotoviti tisto, česar sama 
ne zmorejo ali pa zagotavljajo, vendar z bistveno manjšim rezultatom. 
Enostavno rečeno, če to vsem subjektom in sistemu kot celoti 
zagotavlja večji profit, je najbrž to tudi edino smotrno. Zato je 
potrebno temu podrediti tudi novo organizacijsko obliko sozda IMF. 
Nenazadnje, uspešno trženje v preteklosti na nekaterih trgih, mislim 
zlasti na IRAK, je to tudi dokazalo. Prepričan sem, da nobeno IMP- 
jevo podjetje ne bi moglo samostojno nastopati na tem trgu.

Mislim, da ne moremo čakati le na sistemske spremembe zakono
daje, ki pa tudi v novih predlogih o podjetjih za tovrstne sisteme ne 
prinaša bistvenih novosti. Sedanjo nedorečenost IMP-jevega sistema 
je potrebno opredeliti jasno glede na gospodarske spremembe okolja, 
v katerem živimo. Nova oblika IMF po vsebini naj bi bila še najbližja 
znanemu konceptu korporacij na zahodu.

Če se bomo dogovorili žaTovrstno transformacijo, je samo po sebi 
umevno, da bodo sledile tudi spremembe na drugih področjih.

Organizacija je nenazadnje tudi živ organizem, ki se rodi, živi, 
odmre in je potrebno zadeve gledati tudi dialektično, v smislu negacije 
negacije, ta dialektika pa je kila prisotna v IMP-ju kot že rečeno, tudi 
.leta 1974. Če sem iskren, meje poleg pripadnosti IMP-ju to tudi gnalo 
k odločitvi o prevzemu del in nalog generalnega direktorja.«

A/z/e o vaši oceni v tem trenutku možen normalen proces reproduk
cije in delitve dohodka v okviru celotnega sistema jugoslovanskega 
gospodarstva? Kakšen je položaj IMP-ja v tem procesu glede na prej 
omenjeno?

Gazvoda: »Vprašanje je, kaj si predstavljamo za normalen proces 
reprodukcije - zgolj preživetje ali tudi realno komponento za razšir
jeno reprodukcijo, kot kvalitetno osnovo za tako zahtevano prestruk
turiranje.

Upoštevaje zadolženost velikega dela jugoslovanskega gospodar
stva in pomanjkanje obratnih sredstev, poslovanje zgolj za pokrivanje 
obresti za najeta sredstva, nesolventnost in nedisciplino pri 'plačevanju 
obveznosti ter visoke družbene obveznosti ob inflacijskem divjanju 
cen in kot posledici čedalje manjše akumulativne sposobnosti ocenju
jem, da smo še daleč od normalnih procesov reprodukcije.

Podobna situacija se kaže tudi v IMP-ju, realni prihodek in akumu
lativna sposobnost padata že drugo leto zapored, čeprav je res, da 
večjih likvidnostnih problemov v tem obdobju sistem ni imel. Znotraj 
sistema je situacija dokaj heterogena, največji problemi pa so prisotni 
v DO PANONIJA (likvidnostne narave), DO TlO Idrija (negativno 
poslovanje že skoraj eno leto, likvidnostni problemi in nedorečena 
programska usmeritev), DO TEN (likvidnostni problem in program
ska usmeritev) ter DO DVIGALO in tozd SKIF (problem dodatnih 
programov). Ne mislim, da druge DO nimajo svojih specifičnih 
problemov, vendar so v naštetih organizacijah mnogo bolj izraziti.

Skupno za IMF ugotavljamo občutno zmanjševanje plasmaja spričo 
padca investicij in realne kupne moči na jugoslovanskem trgu, agresiv
nosti kunkurence in zapiranja trgov. Posledice se reflektirajo v manj
šem fizičnem obsegu proizvodnje in storitev, premajhni zasedenosti 
kapacitet in celo notranji konkurenci.«

Problemi so tam, kjer nenehno dežuje!
Stopnja socialne varnosti organizacij v tem trenutku prav gotovo ni 

vprašljiva. Kako ocenjujete to socialno prilagodljivost sistema v prihod
nje, gledano v luči socialna varnosti in razvoja?

Gazvoda: »IMPje^, vsej) 4J, Jgtih svojega obštoja v okviru rezultatov 
poslovanja zagotavljal socialno varnost svojim delavcem in solidarnost 
ter s tem tudi gojil pripadnost sistemu. Te komponente ne smemo 
zanemariti tudi, ko govorimo o prihodnjem razvoju. Vsakomur pa 
mora biti jasno, da lahko socialno varnost zagbtavljamo samo preko 
rezultatov dela, to je z angažiranjem vseh fdelavcev, da po svojih 
močeh in znanju prispevajo čim več k skupnpmju rezulttu in-nikakor 
apriori v smislu socialne ustanove. Razumdtibmorarno tudi T)ti in: 
tozde, da se kot temu rečemcn»nekomu zalomi« in da vsak dan ne sije 
sonce. Problem pa je tam, kjer nenehno dežuje, in kjer ni teženj 
k pozitivnim spremembam, m kjer se.nič novega ne dogaja. Brez 
sprememb pa se tudi IMF ne bo mogel prilagoditi novemu okolju-, 
novim zahtevam trga in čedalje bolj intenzivnemu razvoju tehnike ter 
informatike.«

O tem sva že nekaj rekla, pa kljub temu, na kakšen način doseči večjo 
prilagodljivost sistema v okolju, če izhajam iz preclpostavke, da je bila ta 
do sedaj, globalno gledano, na nizki ravni? Moja predpostavka izhaja 
iz znane krilatice poslovnežev IMP-ja, da so mu delo ponujali, sedaj pa 
se je to postavilo na glavo.

Gazvoda: »V preteklem obdobju je IMF zaradi konjunkture res 
dosegal uspehe tudi na račun višjih cen ob nekdanjem imageu, ne da bi 
ponujal novo znanje, nove tehn. rešitve ali pa finančne ugodnosti.

Zaradi inertnosti smo bili vajeni, da bodo kupci še naprej prihajali in 
ponujali delo IMP-ju. Zadeva seje bistveno spremenila zadnja leta, po 
moji oceni pa vsi v IMF še niso dojeli novega spoznanja. Kakorkoli že, 
to spoznanje o nujnosti nekaterih sprememb v smislu prilagodljivosti 
trgu je vse bolj prisotno v večini DO IMF.

Velik sistem kot je IMF, je v principu tog in nefleksibilen, večjo 
prilagodljivost lahko dosežemo le z manjšimi organizacijskimi obli
kami in specializacijo le-teh za posamezne tržne segmente. Bistvenega 
pomena pa je sprememba miselnosti vseh zaposlenih v zvezi z nude
njem uslug našim kupcem in statusom kupca. Gre za preobrazbo 
mišljenja, da kupci ne eksistirajo zaradi nas, pač pa da IMF eksistira 
zaradi kupcev. Zelo pomembno je, kako mi razumemo naše kupce 
oziroma kako zadovoljujemo njihove želje, potrebe in pričakovanja. 
Ker noben trg ni popolnoma homogen, je potrebno segmentirati ta trg 
v smislu potreb, velikosti, rasti, lokacije, želja, potrebnih uslug, navad 
pri nabavah, ipd. Segmentacija je lahko narejena na osnovi potreb in 
pričakovanj kupcev ali pa zmožnosti nudenja uslug naših organizacij. 
Ker ni možno nuditi uslug vsem kupcem zaradi omejenih lastnih 
resursov, je potrebno izdelati tudi prioritete, če razumemo te trge in 
kupce.

Druga faza. analiza konkurence in zlasti razumevanje konkurence 
- obstoječe ter potencialne, je bistvenega pomena za uspeh. Zelo 
pomembno je razumeti, zakaj je konkurenca uspešna pri določenih 
kupcih, pri drugih pa ne. Analiza konkurence nam lahko edino pokaže 
vso konkurenco in ključne faktorje za njihov uspeh na trgu. Poznava
nje in razumevanje ključnih aspektov konkurence nam lahko služi kot
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osnova za pridobitev tržnega deleža. Namen analiz konkurence je 
ravno v tem, da kreiramo novo ali spremenimo dosedanjo strategijo, 
in da kolikor je možno pridobimo neko prednost pred drugimi - kar bi 
imenoval tretja faza. Ko govorimo o diferenciaciji ali o neki novi 
vrednosti, razumem faktorje kot so kvaliteta, nivo usluge, image, 
servis in izgled. Če kupec razume in sprejema te faktorje kot dodano 
vrednoto, lahko ta diferenciacija prinese komparativno prednost. 
Obratno, ko v očeh kupca ni videti razlike v produktu ali uslugi, je 
konkurenčnost omejena le na področje cen, kar pomeni, da moramo 
biti ponudnik z najnižjo ceno.

Osebno menim, daje življenjskega pomena razumeti za IMP, kaj je 
nova vrednota poslovanja, in kako je ta vrednota posredovana kupcu. 
Zelo dobra štartna točka za te analize je ponovna proučitev cele 
vertikalne verige poslovanja in moči, slabosti, priložnosti ter pasti 
posameznih organizacij.

Omenjene.zadeve že spadajo v področju strateškega planiranja, ki 
bi ga moral obvladati vsak direktor - podjetnik.«

. {'I 1 i
Trga ne obvladujemo
Mislite, da IMP dovolj kakovostno obvladuje okolje in trg? Ali ima 

zadosten vpliv na oblikovanje instrumentov ekonomske politike?
Gazvoda: »Ocenjujem, da tako domači, še manj pa tuji trg, neza

dostno obvladujemo, da imamo premalo informacij in da še tiste,,ki jih 
imamo, niso dostopne vsem uporabnikom. S tem v zvezi tudi ne 
moremo govoriti o nekakšnih večjih vplivih na omenjene instrmp,ente 
ekonomske politike.

Osnova ža spremembo stanja mora biti trajna in sistemska naloga 
raziskave tr£a, formiranja baze podatkov o segmentih, ki so za IMP 
zanimivi, kupcih, konkurenci, distribucijskih kanalih, teritorialni pro
daji, proizvodih ter njihovem življenjskem ciklu, kvaliteti storite,v, ipd. 
Te aktivnosti, da ne govorim o potrebni zagotovitvi sredstev za te 
aktivnosti, je nujno zagotoviti prek marketinške mreže v predafuvni- 
štvih doma'in v tujini ter približati delovnim organizacijam - zlasti 
direktorjem!1

Da ne gre le za zbiranje informacij, oziroma da je potrebno 
zagotoviti tudi druge aktivnosti, od konkretnih tržnih akcij, spremlja
nja prodaje’do agresivnejšega in institucionalnega nastopa IMP- je 
samo po sebi umevno, vendar je osnova vendarle sistematično ustvar
janje baze podatkov, podprte s sodobnim računalniškim sistemom.

Ob tem se zastavlja samo po sebi vprašanje, ali je sistem IMP dovolj 
homogen v smislu delitve dela, tako na proizvodnem, kot tudi na 
montažnem področju?

Gazvoda: »Sistem IMP je v smislu delitve dela res heterogen tako 
v proizvodnji kot montaži, vendar ne vidim tu nobenih večjih nevarno
sti. Nasprotno, mislim, daje ta heterogenost lahko kvečjemu pozitivna 
komponenta v marsičem, da pa moramo graditi vsi skupaj ravno na 
sinergetskih učinkih te heterogenosti, ne pa zgolj na seštevku posa
meznih dejavnosti. Večjo nevarnost vidim v tisti »homogenosti«, ko si 
dve ali več organizacij v IMP konkurirajo z istim programom ali v isti 
dejavnosti, največkrat na račun manjše akumulativnosti oziroma 
nepotrebnega zbijanja cen na trgu. Za primer ali anekdoto naj vam 
povem dogodek ob mojem obisku pri vodstvu firme Johnson Controls 
v Milwakeeju, Visconsin v času mojega študija. Korporacija je že 
dolgo let ena vodilnih na svetu v trženju in proizvodnji avtomobilskih 
akumulatorjev in regulacijskih naprav. Pred dvema letoma so začeli 
proizvodnjo plastične embalaže in so danes njen največji proizvajalec 
v ZDA. Na moje vprašanje, kaj ima proizvodnja embalaže skupnega 
s proizvodnjo akumulatorjev in avtomatike, sem dobil odgovor - »de
nar«.

Dodal bj, rad le še naslednje, da moramo v IMP ponovno opredeliti 
nosilce za posamezna področja z jasnimi razvojnimi nalogami. Vendar 
pa je najkasneje po dveh letih potrebno opraviti inventuro in ugotoviti, 
ali so naloge realizirane. Če niso, je potrebno omogočiti drugi 
organizaciji, če je za to zainteresirana, da postane nosilec tega 
programa brez sentimentalnosti. Ne moremo si privoščiti, daje nekdo 
nosilec programa oziroma da je le-ta zanj rezerviran za 10 let, pri 
čemer se nič ne dogaja.«

Ali je, glede na sedanjo organizacijsko sestavo in kapitalno moč 
delovnih organizacij, dovolj manevrskega prostora za konsenz, ki je 
potreben za drugačno delitev dela, da bi lahko odpravili konflikte, ki so 
odraz parcialnih interesov posameznih delovnih organizacij?

Gazvoda: »Ob sedanji organizacijski strukturi prav gotovo ne, ko 
ima SOZD zgolj neko koordinacijsko funkcijo in ko je potreben 
konsenz praktično za najmanjšo odločitev.

Z novo obliko organiziranja IMP kot združenega podjetja in ne le 
asociacije, o čemer sem že govoril in če se bomo o tej obliki dogovorili, 
se lahko zadeve bistveno spremenijo. Rad bi pa še enkrat ponovil, da 
pri tem ne gre za okrnitev pravic v škodo delovnih organizacij, pač pa 
za izvajanje skupno dogovorjene politike združenega podjetja, kot je 
to v primeru korporacij.

Združevanje na ravni podjetja
Pri združevanju investicijskih sredstev je bil storjen korak naprej, saj 

deluje mehanizem združevanja. Vendar se zastavlja vprašanje, ali so vse 
naložbe v sistemu usklajene s planom in strategijo razvoja. Poleg tega je 
tu še vprašanje, ali so uskaljene z mednarodnimi produktivističnimi 
kriteriji?

Gazvoda: »V preteklosti je bil res storjen korak naprej v smislu 
združevanja investicijskih sredstev, pa čeprav je v začetku marsikdo 
z nezaupanjem gledal v ta mehanizem. Ugotavljam pa. da tovrstna 
sredstva danes spričo pogojev, ki so enaki eksternim virom, na primer 
eksternim bankam in povečani inflaciji, niso več zanimiva. Mislim, da 
je zelo malo programov, ki bi lahko prenesli stroške obresti za tovrstna 
združevanja ali kredite.

Zgraditi bi morali nov sistem nepovratnega ali trajnega in neobre- 
stovanega združevanja na ravni podjetja IMP in po istem principu 
združevati v projekte za obstoječe delovne organizacije v sistemu 
nove organizacije, začasne organizacije ali celo po dogovoru v organi
zacije zunaj sistema IMP. Združevale! pa bi prejemali dividendo kot 
obliko nadomestila. Takšno, združevanje bi omogočilo pocenitev 
sredstev za investicije in nove programe, tesnejšo povezavo organiza
cij v IMP na trajnejši in predvsem profitni osnovi, kakor tudi emitira
nje vrednostnih papirjev znotraj IMP.

S tem bi omogočili nadaljnji razvoj novih programov, izdelkov, 
storitev, tehnologij, prenosov znanj iz tujine in organizacijskih rešitev, 
dosedanje združevanje iz poslovnega sklada v višini 20 odstotkov, 
kakor tudi iz naslova izjemnega dohodka, pa bi se opustilo.

Odločitve o naložbah in skladnost s strategijo in potrebami IMP bi 
moral sprejemati novi poslovodni organ, v katerem bi bili neposredni 
člani direktorji podjetij. Tehnično in ekonomsko podprtost projektov 
bi še vedno ocenjevala strokovna služba, odločitev pa. kot rečeno, naj 
bi sprejemal novi poslovodni organ.«

Ljudi - denar - opremo
Zastavlja se mi vprašanje, ali znotraj sistema ni nujno, da so 

posamezni gospodarski subjekti specializirani, tako da večji sistem 
temelji na medsebojni odvisnosti posameznih organizacij? Na nek način 
je znotraj proizvodnje ta »koeksistenca« definirana in tudi z montažno. 
Drugače pa je samo z montažno dejavnostjo, če ostanem pri tej drugi, 
predpostavljam, da bodo te organizacije zaradi svoje nespecializirano- 
sti, ki podvaja določeno dejavnost, težile k še večji ohlapnosti sistema. 
Skratka še naprej bodo zagovarjale »federativni« model in se odločale 
Za avtonomijo, ki ne vodi k večji jntegniranosti sistema. . • . . < .

Gazvoda: »Posamezni gospodarski subjekti v sistemu bi morali biti 
specializirani, tako v svoji programski usmeritvi, opremljenosti, ka
drovski zasedbi in izdelani strategiji nastopanja na trgu, o tem ni 
nobenega dvoma. Resnično pa se postavljata dve vprašanji in sicer:

- kako naj bodo posamezni subjekti integrirani v združenem po
djetju in

- ali je potrebno, da je strategija na nivoju združenega podjetja 
drugačna od vsote strategij posameznih podjetij.

Gre v principu za vprašanji konglomeratskega ali diverzificiranega 
tipa podjetja. Bistvena razlika med njima je v tem, da je drugi tip 
podjetja organiziran tako, da izkorišča svoje latentne funkcijske 
sinergetske učinke za dosego stroškovnega in kvalitetnega liderstva 
med svojimi enovitimi konkurenti in drugič, da uporablja svoje 
superiorno in globlje razumevanje podjetništva ter svoje individualne 
ključne faktorje.za prevlado na trgu. V zadnjih desetih letih je po svetu 
namreč čedalje bolj prisotna tendenca naraščanja dominacije finanč
nih ciljev in interesov v primerjavi zgolj z interesi posameznih poslov. 
Od tod je tudi treba razumeti enormno povečanje združevanj in 
akvizicij kot zelo popularno obliko rasti skozi diverzifikacije.

Poleg razumevanja sodobnih oblik diverzificiranosti podjetij in 
podjetništva pa ne gre pozabiti na resurse podjetja ali kot pravijo 
Japonci »hito-kane-mono« (ljudi-denar-opremo).

Glede vodenja pa menim, da je potrebno razviti in vgraditi širok 
sistem vodenja podjetja v tem smislu, da bodo vsi vodilni delavci 
zagovorniki skupno dogovorjenih interesov. In kaj to pomeni v pri
meru IMP? Mislim, da ne bi smeli IMP opredeljevati zgolj s proizvod
njo in montažo oziroma govoriti, da bomo sinergijo dosegli zgolj 
s povezovanjem prodaje proizvodov skozi montažo. Ne gre pozabiti, 
da je interna realizacija le nekaj več kot 10 odstotkov, kakor tudi da 
montaža ne more vgrajevati le IMP izdelkov.

Sinergetične učinke je treba iskati v funkcijskih prednostih, kot so 
skupni interesi, uporabljivi v različnih podjetjih, vključevanje sodob
nejše tehnologije, distribucijski kanali, skupni interesi nastopanja 
v procesni tehniki, skupni projekti in razvojne usmeritve, image 
podjetja, finančna moč, skupna marketinška mreža, ipd.«

Na kakšen način doseči večjo integracijo sistema, da bi bila učinko
vita in dala sinergične učinke? Po moji oceni bo nujno preseči združeva
nje na osnovi dela in sredstev, to je združevanje na osnovi dogovorne 
ekonomije, ki ne daje posebnih rezultatov, kvečjemu vodi do večje 
razbitosti.

Gazvoda: »Enostaven odgovor bi moral biti naslednji - tako in 
edino tako, da bomo vsi skupaj zaslužili več denarja. Sedanji način 
prav gotovo tega ne zagotavlja. Ko so posamezna podjetja prepuščena 
sama sebi v dobrem in slabem, na nivoju sozda pa se kot že rečeno, vrši 
le neka'koordinativna funkcija in neke naloge skupnega pomena, ki se 
večinoma proračunsko financirajo.

Ponovno bi bilo treba definirati IMP kot podjetje in sicer kot 
združeno podjetje, ker vendarle menim, da že obstajajo skupni 
interesi in da posamezna podjetja vidijo sebe tudi v novi organizirano
sti, cel sistem finančno povezati v obliki trajno združenega kapitala 
med podjetji in združenim podjetjem ter obratno, postaviti poslovodni 
organ podjetja, kjer so avtomatsko člani direktorji podjetij kot združe
vale! kapitala (podobno kot board), definirati skupno strategio in cilje 
ter jih enotno izvajati v okviru celega sistema.«

Kako lahko, če se povrnem nekoliko nazaj, IMP ohrani prednostni 
položaj, ki ga je imel v preteklosti, sicer v drugačnih pogojih gospodar
jenja, in na kakšen način se lahko uspešno vključi v mednarodno delitev 
dela?

Gazvoda: »Globoko sem prepričan, da le na osnovi prej poveda
nega. V nasprotnem primeru bo še v večji meri prihajalo do krepitve 
parcialnih interesov in izgubljanja položaja IMP na trgu.«'

V zadnjem času je bilo veliko govora o organizacijskih spremembah 
sozda, ki naj bi bil kapitalno bolj učinkovit. Postavlja se vprašanje, 
v kateri smeri bi morala potekati reorganizacija, da bi prišlo do večje 
učinkvitosti? Ali naj bi prinesla večjo tehnično učinkovitost in produk
tivnost v smislu input - output razmerja?

Gazvoda: »O organizacijskih spremembah IMP v smislu povečanja 
učinkovitosti pripravljamo nov koncept, ki ga bomo najprej obravna
vali na kolegiju direktorjev in menim, da ne bi bilo prav, da ga pred 
tem objavljamo, pa čeprav kot osnutek. Kasneje bomo v zvezi s tem 
izpeljali široko razpravo, ker bo šlo vendarle za statusne spremembe, 
seveda če bo ta koncept v takšni ali drugačni obliki dobil podporo.

Rad bi le povedal, da spremembe ne gre jemati zgolj kot posledico 
zakonskih sprememb, ki se pojavljajo, temveč za dejansko potrebo po 
prilagoditvi današnjemu času in povečanju učinkovitosti IMP na trgu. 
pa čeprav tudi te komponente ne gre zanemarjati. Rdeča nit vsega naj 
bi vendarle bilo podjetništvo, večja povezanost podjetij in ‘večja 
odgovornost vseh subjektov za doseganje rezultatov v smislu poveče
vanja tržnih deležev in finančnih rezultatov.«

Ali bo reorganizacija omogočila razvoj ustreznih tehnologij, ki imajo 
komparativne prednosti? Če je to tudi eden od ciljev, potem so verjetno 
potrebne tudi spremembe v planiranju, ki morajo preiti od planiranja 
količin k planiranju tehnologij. Ob teh ciljih jih bom nanizal še nekaj: 
doseganje ekonomije obsega, varnost gospodarskih subjektov, izvozna 
usmerjenost in konkurenčnost s programi, večja stopnja inovativno
sti ...

Gazvoda: »Mislim, da je potrebno največ pozornosti posvetiti 
planiranju strategij bodočega razvoja, kar naj kasneje omogoča poleg 
drugega tudi neke nove tehnologije. Razvoj teh tehnologij pa je 
vendarle treba gledati kot posledico tržnih usmeritev oziroma zadovo
ljevanja potreb trga. Novi tržni segmenti morajo vsekakor zagotoviti 
večjo varnost gospodarskih subjektov, v nasprotnem primeru je 
nesmiselno, da to sploh počnemo.«

Kakšna povezanost bi po vaši oceni dajala ustrezne učinke sistema 
kot celote, horizontalna, vertikalna ali konglomeratska, kateri se je vsaj 
po mojem občutku sozd vse bolj približeval in je nedvomno najmanj 
učinkovita?

Gazvoda: »Horizontalna v smislu samostojnega nastopa podjetij na 
trgu in diverzificirana. ko gre za nastop sistema.«

»Brain-drain« izredna fluktuacija
Povrnil se bom k enemu od prej zastavljenih vprašanj, torej prehod 

od planiranja količin k planiranju tehnologij. Ugotovimo lahko, da 
razvojne službe v delovnih organizacijah niso vprašljive, saj je opazna 
določena koncentracija strokovnega potenciala na področju razvoja. 
Vendar teorija ugotavlja, pa tudi praksa potrjuje, da so ti oddelki 
premalo učinkoviti, lahko bi rekel preveč razdrobljeni za razvoj 
tehnologij. Hkrati je pogoj za uspešnost integracije in učinkovitost 
sistema poleg integracije kapitala tudi integracija znanja.

Gazvoda: »Popolnoma se strinjam z vami, da se nemalokrat omeju
jemo zgolj na neke posamezne segmente. Ko sem govoril o sinerget
skih učinkih, sem mislil tudi na potrebo povezovanja posameznih 
razvojnih skupin iz večjih zainteresiranih podjetij v sistemu, pa tudi 
zunaj njega, o sposobnosti ustanovitve neke nove grupe ali organiza
cije, trajne ali začasne narave in matričnega sistema povezovanja. 
Menim pa, da je za delo tovrstnih grup ali organizacij bistvenega 
pomena tudi njihov status in stimulativno nagrajevanje v direktni 
odvisnosti od rezultata dela. Do tega spoznanja sem prišel nenazadnje 
tudi v lastni praksi v 12 letih vodenja razvoja v tozdu.«

V lanskem letu smo se srečali z izredno fluktuacijo strokovnega
, kadra, predvsem v t. i. organizacijah skupnega pomena, kar je ned

vomno odraz določene krize sistema. Očitno je, da sistem promocije 
sposobnega kadra ni potekal na osnovi dela, znanja in izobrazbe, 
temveč po poti raznih koalicij. Očitno je, da sistem ni dovolj izkoristil 
potencialnih možnosti promocije in deblokade strokovnega potenciala, 
kot se je to dogajalo npr. v Iraku.

Gazvoda: »Za koalicije ne vem in me tudi ne zanimajo, čeprav 
verjetno obstajajo. Bolj bistvena je vaša ugotovitev o »brain-drain-u« 
v IMP ali izredni fluktuaciji strokovnega kadra, ki bo po mojem imel 
tendenco naraščanja tudi v prihodnje, če ne bomo hitro uredili 
nekaterih zadev v zvezi s stimulativnejšim nagrajevanjem.

Ko govorim o tendenci naraščanja, mislim predvsem na naraščajoče 
število malih organizacij, ki rastejo danes kot gobe po dežju, in 
v katerih sposobni strokovni kadri lahko hitreje in direktneje uveljav
ljajo svoje interese, osebni dohodki pa so včasih tudi dvakrat večji kot 
pri nas.

Problem ni prisoten le v IMP, temveč tudi v drugih večjih podjetjih, 
kot so SMELT, Gorenje. Iskra, ipd. Rešitev tega problema vidim le 
v oblikovanju manjših delovnih grup z jasno definiranimi nalogami in 
s stimulativnim nagrajevanjem v odvisnosti od rezultatov te grupe, ne 
pa kot se danes to največkrat dogaja, skozi fiksne osebne dohodke in 
neko splošno kolektivno stimulacijo.

Drugi način pridobivanja strokovnega kadra, dolgoročnejše narave 
pa bi moralo biti sistematično in enotno štipendiranje kadrov na 
fakultetah na nivoju združenega podjetja.

Glede Iraka pa mislim, da ni šlo zgolj za promocijo kadra, temveč 
tudi za finančno komponento, kar potrjuje mojo prejšnjo trditev.«

Informacijski sistem in inovacije
Pri pojmovanju razvoja se mi zdi, da še vedno nismo presegli 

miselnosti povezanosti le-tega s proizvodnjo namesto s trgom. To je 
glede na svetovni tehnološki preboj povsem zgrešeno, kajti tržišče je 
tisto, ki meri uspesnost in konkurenčno sposobnost. Zato je potrebna 
visoko razvita služba za marketing in prodajo, ki diktira tudi tempo 
tehnološkemu razvoju. Kakšna je vizija okoli organiziranosti teh služb, 
ki je vsaj na osnovi teoretskih (sistemskih) izhodišč nujna za uspešnost 
in povezanost sistema? Sedanji proračunski sistem financiranja in 
delovanja prav gotovo ni dovolj učinkovit in povzroča še večjo disper
zijo sistema kot celote v smislu učinkovitosti.

Gazvoda: »O nujnosti postavitve profesionalne službe za marketing 
m prodajo sva že govorila. Dodal bi le, da zelo radi govorimo o potrebi 
funkcioniranja te službe in postavitve širokega informacijskega si
stema, povezanega z vsemi podjetji IMP, da pa nismo dovolj odločni, 
ko je potrebno zagotoviti sredstva in način financiranja.

Glede povezanosti razvoja s proizvodnjo pa bi dejal, da ne gre za 
nobeno zgrešeno tendenco, .čeravno se strinjam, da je trg merilo 
konkurenčnosti kvalitete, designa in življenjskega cikla proizvoda. 
Vendar ta trg normalno tudi povratno vpliva na razvoj in proizvodnjo 
v smislu drugačnih tehničnih rešitev, pocenitve izdelka ipd Brez tega 
spoznanja ne hodite na tuji trg. Žal doma, v pogojih visoke inflacije ne 
posvečamo notranjim rezervam posebne pozornosti, temveč raje 
zidamo nove cene.«

Ali po vaši oceni IMP razpolaga z dovolj osnovnega znanja in ima 
ustrezno organizacijsko strukturo, da lahko pričakuje večji inovacijski 
pieboj. Skratka, ali je sistem sposoben presekati kadrovsko zacementi- 
ranost na vseh ravneh in sprostiti ustvarjalne potenciale na vseh ravneh? 
To je seveda povezano s socialno varnostjo in kapitalno močjo sistema. 
Kajti druga skrajnost preživetja je zniževanje plač in odpuščanje 
delavcev, ki lahko krepi konkurenčnost, vendar je ta možnost eksten
zivna in kratkoročna.

Gazvoda: »Mislim, da IMP še vedno razpolaga z dovolj znanja, 
s strokovnim kadrom, s kapitalom in zlasti z voljo delovnih ljudi, da 
napreduje in doseže nove uspehe v svojem razvoju. Res je. da nam 
sedanji gospodarski trenutek ni naklonjen, da se je trg investicij in 
investicijske opreme znatno zmanjšal, da smo marsikje predragi in 
zaradi razdrobljenosti dostikrat neučinkoviti, ter celo, da si medse
bojno konkuriramo in zbijamo ceno na trgu. Prisotne so tudi razlike 
v stopnji razvitosti posameznih podjetij, kakor tudi v gledanju in 
interesih.

Mislim, da moramo mobilizirati svoje vrste, se dogovoriti o novi 
obliki in smereh razvoja in presekati z dosedanjo prakso, da smo se več 
ukvarjali sami s seboj, kot s trgom, ter samo na tak način zagotoviti 
socialno varnost in moč sistema. Nisem pristaš odpuščanja delavcev, 
pač pa je treba iskati rešitve v njihovih preusmeritvah, v povečanju 
produktivnosti dela na vseh nivojih, podjetništva in ustvarjanja imagea 
IMP.«
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Če na kratko povzameva do sedaj povedano, me zanima, kakšna je 
vaša vizija vodenja sistema? Kako obvladovati sistem, ki mora v svoji ( 
funkciji delovati decentralizirano, vendar tudi znatno bolj integrativno dai 
kot do sedaj? '»ki

Gazvoda: »O tem sva tudi precej govorila, uresničitev zastavljenih 0tg 
ciljev pa ne bo možna čez noč, in to tudi ni odvisno le od enega samega rav 
človeka. Gre vendarle za teamsko delo, potrebno bo veliko dogovarja- '?.žl 
nja, razumevanja in zaupanja, zlasti na nivoju poslovodnih delavcev. J * ^ 
Bistvenega pomena pa je vendarle ugotovitev, da lahko le s skupnimi Zas 
močmi zadeve spreobrnemo. V tem smislu je treba gledati tudi na l^1 
predlog novega poslovodnega organa IMP, kjer bi bila zastopana vsa j^v< 
podjetja v sistemu, in ki bi tudi zaradi finančne povezave moral 
zagotavljati uresničevanje enotnega programa.« v*®

Javnost
Dober odnos z javnostjo pomeni dobro povratno informacijo ali i 1 

zvezo, ki koristi podjetju pri razvoju in prodaji izdelka ali izdelka, Žt 
vendar to ni bila ravno močna karta IMP-ja. Skratka sodobni koncepti kil 
vodenja postavljajo pred direktorja zahtevo, da mora čedalje več Dai 
investirati v dejavnosti, ki so 5 proizvodnjo in z marketingom samo ;Ho 
daleč sorodne. Hkrati pomeni delo z javnostjo v prihodnosti, čedalje j še\ 
bolj področje konfliktnega vodenja (spori, katastrofe itd.). Vendar ble 
pozitiven odnos do javnosti je še kako pomemben - npr. sistem IBM, ki be 
ima te odnose najbolj razvite, je v javnosti povsem drugače tretiran kot Usj 
firme, ki imajo odklonilen odnos do javnosti. dej

V zvezi 5 tem še vprašanje o odnosu do javnosti znotraj firme. Kakšna ble 
je vaša ocena dosedanjega informacijskega pretoka, mislim predvsem 'n 
na medij Glasnik, in kakšna naj bi bila njegova vloga v luči uresničeva- $ar 
nja zastavljenih ciljev sistema? kž

Gazvoda: »Strinjam se z vami v celoti. Želim si le, da bi naju 
razumelo čim več vodilnih delavcev, in da se ne bi tudi v prihodnje 
pojavljala vprašanja v zvezi z zagotavljanjem in združevanjem sredstev 
za institucionalno propagando ter ustvarjanje imagea IMP.

Za IMP Glasnik pa menim, da je po vsebini eno od boljših glasil 
podjetij, in da je potrebno tudi v prihodnje vključevati čim več 
informacij iz delovnih organizacij ter s tem doseči, da bo še bližje našim 
delavcem.

Prav tako pričakujem, da bo še naprej eno glavnih medijev sistema 
in v pomoč tudi vodstvu v smislu podajanja informacij, programov in 
rezultatov poslovanja. VEndar pa je treba vedeti, da je Glasnik 
glasilo, da je torej splošno informativnega značaja, da pa IMP kot 
podjetje potrebuje najbrž tudi lastno strokovno revijo, ki bi lahko 
pokrivala vsa področja dejavnosti. Objavljanje in javno prezentiranje 
strokovnih razvojno tehničnih rešitev, komercialnih in marketinških 
pristopov ipd. je lahko tudi eden od temeljev stimulacije naših 
delavcev.

Na koncu mi dovolite, da glede na iztek poslovnega leta in ob 
dejstvu, da je to zadnja številka Glasnika v letu 1988, vsem našim 
delovnim ljudem v IMP zaželim v letu 1989 obilo zdravja, osebnega 
zadovoljstva in zlasti delovnih uspehov.«

., , . ............. ,........... ,, , JANEZ MOTEK
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^osel v Sovjetski zvezi Montaža Maribor

Nadaljevanje v Puščinu
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re ^itomik, Skriningov
ia Skupaj z Metalko Inženirin

gom je bila 23. avgusta podpisana 
:č ! ?ova pogodba za dva nova ob

jekta v Puščinu v skupni vredno
ti 14,4 milijona klirinških dolar- 

.• iev. Vrednost del, ki jih bo opra- 
'■e , v'l IMP, je 6,7 milijona klirinških 
( dolarjev. Investitor za objekta je 
I IB H. Objekt Pitomnik obsega 
' 4800 kvadratnih metrov in je na

menjen vzreji malih laboratorij- 
$kih živali, kot so miši, podgane, 

s morski prašički ipd. Objekt je 
r Ograjen do tretje gradbene faze. 

Zaključna gradbena in obrtniška 
dela bo opravil Pionir iz Novega 

'g mesta, instalacije pa IMP. Kot je 
0' Povedal inž. Alojz Kalan, so skle- 
'!' n'li samoupravni sporazum 
'• 2 Montažo Maribor, ki bo izva

jala strojne in z Elektromonter- 
'a Jem, ki bo izvajal elektro instala- 
0 P'je, ter s Projektivnim birojem, 
’• m bo projektiral omenjene insta- 
0 lacije. Objekt Skriningov blok 
a v velikosti 3500 kvadratnih me- 
e 'rov pa je namenjen za preizkuse 
e m raziskave prej omenjenih ži- 

vali. Pri tem objektu bo investitor 
to Pripravil samo gradbeno jamo, 
ki v$e ostalo pa bo izvedla Metalka 
'i- s svojimi kooperanti in IMP že 
i? Prej omenjena dela. 
a. i

i- prodaja znanja
Resda pri prvem objektu niso

a, b|le zajete projektantske stori
la vendar izkazalo se je, da
m '^ajo projekti, ki jih je pripravila 
jn doi^agg projektantska organiza- 
jn c>ja GIPRONII, določene po- 
». jmanjkljivosti. To je bilo povsem 
e razumljivo, saj so bili projekti na

O uspešno opravljenih delih naših monteijev na gradbišču v Puščinu 
v Sovjetski zvezi smo že poročali. Tokrat obudimo le nekaj najpo
membnejših podatkov. Pogodba skupaj z Metalko Inženiringom je 
mia podpisana 28. decembra leta 1986. Delež IMP-ja v vrednosti posla 
je bil 4,8 milijona klirinških dolaijev. Y letu 87 je bil k tej pogodbi 
Podpisan aneks v vrednosti 0.8 milijona klirinških dolaijev. Dela so 
“ila zaključena v oktobru lanskega leta, novembra pa je poteklo 12 
mesečno garancijsko vzdrževanje. Kot nam je povedal inž. Alojz 
Kalan, sicer direktor ponudbenega sektoija, so uspešno opravljena 
dela na tem tehnološko izredno zahtevnem objektu v veliki meri 
Prispevala k pridobivanju novih poslov in nenazadnje so bila osnova za 
^postavitev odnosov na višji ravni.

osnovi obstoječe tehnologije 
v Sovjetski zvezi. Tako je bilo že 
pri prvem projektu vzpostavljeno 
izredno tesno sodelovanje pri 
iskanju in izdelavi ustreznih teh
ničnih rešitev, ki jih je investitor 
tudi sprejel in upošteval. Plod 
tega sodelovanja in nudenja ka
kovostnih rešitev so tudi izredno 
tesni stiki, ki sojih navezali z zna- 
stveniki iz Istituta FIBH in s pro
jektanti Projektivnega biroja GI
PRONII iz Puščina. Dosežen je 
bil dogovor o skupnem projekti
ranju. Naši projektanti priprav
ljajo za sovjetskega partnerja os
novne rešitve na osnovi sodobnih 
tehnologij, ki jih potem sovjetski 
partnerji uskladijo s tamkajšnjimi 
predpisi. Plod tovrstnega sodelo
vanja, ki se bo še poglobilo, je 
tudi dogovor pri ponujanju po
dobnih objektov zunaj Puščina 
v Sovjetski zvezi in morda celo 
v drugih državah.

Rezultat tovrstnega sodelova
nja je bil tudi obisk predstavni
kov investitorja in projektantov 
iz GIPRONII-ja, ki so bili na 
obisku v IMP-ju konec oktobra in 
v začetku novembra in pokazali 
velik interes za nadaljnje sodelo
vanje. Vsekakor so bila oprav
ljena dela v dogovorjenem roku 
in delovanje vseh instalacij zelo 
pozitivna referenca za vzpostavi
tev tako pristnih odnosov med 
obema partnerjema. Nedvomno 
pomeni vzpostavitev takšnih od
nosov višjo kakovostno raven so
delovanja, ki temelji že na pro
daji znanja. Hkrati pa pomeni 
večjo gotovost za konkurenčno in 
dolgoročno nastopanje na novo 
osvojenem tržišču.

Obeti za naprej
Da prej omenjena trditev ni iz 

trte zvita, so dogovori z glavnim 
investitorjem iz Puščina Centro- 
akademstroj in FIBH za nasled
nje objekte. V tem času sta bili 
izdelani že dve ponudbi za ekspe
rimentalno proizvodnjo zdravil 
in za institut za biologijo mikro
organizmov. V pripravi pa sta še 
dve ponudbi za dva zahtevna la
boratorijska objekta. Razen Puš
čina Inženiring sodeluje z Me
talko tudi drugje, saj so podpi
sane pogodbe za klimatizacijo 
konferenčne dvorane na Ministr
stvu morske flote v Moskvi. 
V pripravi je ponudba za tovarno 
emajlirane posode in radiatorjev 
in nekaterih drugih projektov.

Poleg sodelovanja z Metalko 
se IMP poskuša utrditi in prebiti 
na sovjetsko tržišče preko drugih 
organizacij, ki imajo predstavni
štva v Moskvi. Z Industrogradnjo 
sodelujejo pri ponujanju hotelov, 
s Kovinotehno pri dopolnjevanju 
njihovih obnovitvenih del na no
tranjem transportu, s Tehnoim- 
peksom pri elektrifikaciji mest in 
z Unisom pri gradnji tovarne te
levizorjev. Sicer pa se je razi
skava sovjetskega tržišča začela 
leta 1985. Zadnje opravljeno 
delo IMP-ja pred prej omenjenim 
letom je bila dobava opreme za 
Raziskovalni kozmični institut 
v Tarusi leta 1980. V prej ome
njeni letu je bil na ravni inženi
ringa ustanovljen ponudbeni od
delek za države Vzhodne Evrope 
z dvema delavcema. Sedaj pa 
šteje ta oddelek že 5 delavcev. 
Nedvomno je to rezultat tudi vse 
večjega odpiranja tega tržišča in 
možnosti preboja IMP-ja na ta 
trg. Poleg nastopa na sovjetskem 
trgu, se je IMP po desetih letih 
ponovno našel na vzhodnonem
škem trgu. kjer projektira in iz
vaja instalacijska dela za tovarno 
avto-radio aparatov Bad Blan- 
kenburg. Možnosti za preboj pa 
se kažejo tudi na češkoslovaški in 
madžarski trg.

J. VOTEK

Zahtevna dela na ljubljanskem
radiu

V teh dneh delavci mariborske Montaže zaključujejo z meritvami in 
zagonom klimatizacijskih naprav v ljubljanskem centru. Kot sta nam 
povedala vodja gradbišč Bogdan Sagaj in vodja operativne izvedbe 
Ivan Čobec, so z deli začeli junija, vrednost vseh opravljenih del znaša 
900 milijonov dinaijev, osnovna pogodba pa je bila sklenjena v vred
nosti 800 milijonov dinaijev. V to vrednost je zajeta celotna klima, ki 
sojo delali na novo, predelava centralnega ogrevanja in vodovodnega 
omrežja.

Tehnološko občutljiv objekt
Sam objekt je tehnološko 

izredno zahteven. Razdeljen je 
v sedem sistemov in obsega celo
ten sistem klimatizacije (ogreva
nje, hlajenje in vlaženje zraka) 
v vseh študijih, režijah in snemal- 
nicah. Oprema, ki so jo vgraje
vali, je IMP-jeva, razen priprave 
zraka, kjer so vgrajeni Wutzovi 
ventilatorji in Honywalova avto
matika. Sistem klimatizacije je 
visokotlačen. Izvedba del je bila 
posebno zahtevna zaradi šumno- 
sti. Prezračevalni kanali so obe
šeni oziroma pritrjeni na gumija
ste blažilce, gumirani so tudi vsi 
vijačni spoji. Prav tako so-pose
bej izolirani vsi preboji v stenah. 
Klimati pa so postavljeni na po
sebnih antivibracijskih tepihih.

Delo je potekalo v dogovorjenih 
rokih, čeprav ni šlo brez težav. 
Kot je povedal Bogdan Sagaj, je 
del programa ves čas normalno 
potekal, kar je zahtevalo izredne 
napore- monterjev, ki so bili pri
sotni na objektu takorekoč dan in 
noč. Čeprav investitor ni bil pri
pravljen na tako velike posege, 
so uspeli najti skupen jezik in so 
vse težave sproti odpravljali. 
V prvi fazi je delalo na objektu 27 
monteljdv, v času izvajanja meri
tev pa jih bo delalo le šest. Vseka
kor sti monterji sedaj, ko je vsa ta 
kalvarija že za njimi, zadovoljni.

Zagon.
S tem, kot smo dejali, še ni 

vsega konec. Kot sta povedala 
naša sogovornika, poteka v tej

zaključni fazi skorajda najbolj 
zahteven del, to so meritve in 
zagon. Na zagon so se morali 
skrbno pripraviti. Aparature ra
dijske hiše so izredno občutljive 
na prah, zato so pred-zagonom 
vse rešetke in termostate zaščitili 
s protiprašnimi filtri.

- 1 rde ,
Na vprašanje, kako so-se uspeli 

prebiti v Ljubljano, je bil odgo
vor sila preprost. Referenca, 
s katero Mariborčani že razpola
gajo, je mariborski RTV center 
in Gledališče. S to razliko, daje 
bil mariborski center novograd
nja, Gledališče, ki ne zaostaja po 
svoji zahtevnosti, pa Je ni tako 
»zasedeno«. Ti dve. uspešni refe
renci sta torej botrovali, da so se 
ljubljanski radijci odločili za isto 
ekipo, kot v Mariboru. Projekte 
je prav tako izdelala mariborska 
Projektiva, odgovorni projektant 
pa je bil inž. Ivan Pograjc. Po
godba sicer ni bila sklenjena di
rektno ampak z delovno organi
zacijo Sonce, ki skrty celoten 
inženiring in nadzor.

JV

Energetski center

?Kv Montaži Maribor

Partija in oblast
O delu zveze komunistov v našem glasilu v zadnjem času nismo 

namenjali posebne pozornosti. K temu zapisu nas je spodbudila 
"krogla miza oziroma javna tribuna, ki jo je pripravila osnovna 
0fganizacija ZK v Montaži, kije bila 9. novembra. Na tej javni tribuni 

,s°v razpravljali o učinkovitosti in delovanju delegatskega sistema, 
a človekovih pravicah in svoboščinah ter ustavnih spremembah, ki naj 
»i bile sinteza prej omenjenih tematskih sklopov. Ustrezen vsebinski 
zasnovi je bil tudi krog povabljenih udeležencev. Tribune so se 
"deležili Franci Pivec, predsednik MK ZK Maribor, Peter Bekeš, član 
kveta za varstvo človekovih pravic pri RK SZDL in izvršni sekretar 
v CK ZKS, delegat Zveznega zbora Peter Hedžet in drugi predstavniki 
družbeno političnih organizacij iz občin.

?li j Kot je povedal sekretar OK 
a, <-K Franc Krabonja, naj bi javna 
jU 'ribuna presekala z dosedanjim 
ec načinom dela ZK in se na osnovi 
io nove oblike dela vključila v razre- 
Ije »evanje aktualnih družbenih pro- 
ar klenov. Že na začetku je po
ki 'rebno povedati, da jim je poskus 
ot ^Pel. Uspehu je botroval izre

ku interes za zastavljene pro- 
na "leme okrog 50 prisotnih članov 
m 'n nečlanov ZK iz kolektiva in 
o- |ami gostje, ki so se tribune ude- 

^ili. Ti so predstavili svoje po- 
ju Slede in stališča, ki so se v marši- 
je čem razlikovala celo med zastop- 
;v biki iste organizacije (v mislih 

'mam seveda ZK). Skratka, pri
sil .0 je do pluralističnega soočanja, 
;č e parafraziram, ta danes že do
ni 'aj obrabljen izraz.

in Odločanje odtujeno
ik Brvi se je oglasil Ivan Praprot- 
Dt sicer delegat Zbora združe- 
:o "ega dela republiške Skupščine, 
je je orisal »križev pot« delegata 
ih '"njegov vpliv na odločanje. Po 
ih "emi, ki jo je pripravil, je posku- 

ij Pojasniti to »trnovo pot« na
jt ,ega samoupravnega mehanizma 
m ugotovil, da je delegat v bistvu 
za t °k'ran pri sprejemanju odloči- 

v in vse preveč odvisen od me- 
K "nizmov zunaj,sistema, V mislih- •

je imel seveda razne strokovne 
službe in druge dele birokrat
skega aparata. Pri svojem izvaja
nju se je spet zatekel k že dokaj 
obrabljeni tezi o obilici gradiva, 
ki ga ni moč predihati. Opozoril 
je tudi na slab pretok informacij 
znotraj sistema delegatskega od
ločanja, zlasti izredno slabo je 
s povratnimi informacijami in od
tujenostjo delegatov. Skratka, to 
nas pripelje na že ustaljeno 
prakso, da je pri nas odločanje in 
sprejemanje odločitev v ozkih 
krogih.

Takoj za tem se je oglasil eden 
od občinskih politikov (katerega 
imena si nisem uspel zapomniti) 
in začel v že ustaljenem slogu 
»politokrata«, za katerega je zna
čilno. da se najprej sklicuje na 
svojo nekdanjo sredino, kjer da 
je bilo vse to v najboljšem redu, 
saj so imeli za to zadolžene člane 
poslovodstva, ki da so se stro
kovno ukvarjali z gradivi in bili 
v pomoč delegatom. Kaj si mo
remo, značilno razmišljanje »bi
rokrata«, ki se je pač prelevil 
v politokrata. Ne vem sicer, iz 
katere organizacije izhaja (pove
dal je le, da iz gradbene), vendar 
na vprašanje, ali to pomeni, raz
širitev poslovodstva v majhni or
ganizaciji, kot je Montaža, za to
liko ljudi., kot v tem trenutku

premore ta hiša delegatov, eno
stavno ni odgovoril. Podobno so 
o »kakovosti« odločanja razmi
šljali tudi drugi občinski politiki. 
Kakšne kritične na ta račun niso 
premogli. Razumljivo, saj bi bilo 
potrebno pljuniti v lastno skledo, 
kako sicer spodnesti očitek o od
ločanju v ozkih in neformalnih 
krogih. Nenazadnje je temu moč 
pritrditi z eno od izjav, ki pravi, 
da si delegat mora pridobiti mne
nje delovnih ljudi in občanov, in 
da jim družbenopolitične organi
zacije tukaj stojijo ob strani. 
Kako ob strani, pa seveda ni po
vedal.

Zvezna mašinerija
Zatem se je oglasil Peter Hed

žet, delegat zveznega zbora, ki je 
poskusil sintetizirati razpravo, po 
mojem občutku tudi opravičiti 
sedanji delegatski sistem, ko je 
poudaril, da je bil predhodni 
predstavniški sistem deležen kri
tik. Odgovor na te kritike je bil 
prehod na delegatski sistem, ki 
naj bi zagotovil odločanje na vseh 
ravneh. To pa je seveda ob ugo
tavljanju neučinkovitosti postav
ljeno pod vprašaj. Po njegovem 
se postavlja dilema med učinko
vitim upravljanjem in neposred
nim odločanjem. Proces politič
nega odločanja zahteva čas, 
Predvsem pa bi bilo nujno vzpo
staviti drugačno razmerje v odno
sih moči, vpliva in kontrole. Kot 
je povedal, uniformnost ne daje 
novih rešitev. Seveda pa tudi mo
nopola nad oblastjo ne bo moč 
zrušiti, dokler bo poslovodni de
lavec zunaj neposredne mašine- 
rije odločanja, dodajam jaz. Po
sledica tega je verjetno tudi pre
malo pobud iz delovnih kolekti
vov pri sprejemanju odločitev na 
zvezni ravni, kot je omertil zvezni

delegat. Seveda seje tudi ta dele
gat pritoževal na gradiva, ki niso 
pravočasno objavljena, ali pa 
sploh niso objavljena.

Zatem se je oglasil Igor Bav
čar, predsednik odbora za var
stvo človekovih pravic, ki je opo
zoril, da ne gre iskati problema 
v delovnem kolektivu in njegovih 
prizadevanjih za usposabljanje 
delegatov in usmerjanju delega
tov pri sprejemanju odločitev, 
ampak v fundamentu. Sistem je 
namreč postavljen tako, da ni 
možen direkten vpliv (če ga je 
sploh kaj), na oblast. Pri argu
mentiranju je izhajal iz teze, daje 
partija še zmeraj definirana kot 
avantgarda in kot vladajoča par
tija, ki še zmeraj nima ambicij, da 
bi uvedla kontrolo te oblasti. Po 
njegovem mnenju gre še zmeraj 
za tehniko oblasti, o kateri se je 
treba pogovarjati. Iz tega izhaja, 
da si je prej omenjena partija po 
zmagi nad liberalci ustvarila si
stem, s katerim sama kontrolira 
oblast. Družbenopolitični zbor 
zagotavlja prisotnost oblastne 
partije in kontrolo oblasti in tudi 
vpliv na sprejemanje odločitev. 
Uveljavitev t. i. moralno politič
nih kriterijev je pomenil udarec 
poslovodnim strukturam, ki so 
izključene iz procesa odločanja. 
Ključno vprašanje enopartij
skega sistema je neformalna kon
trola oblasti, ki se dejansko 
odraža v formalni moči partije, ki 
jo ta ima. Skratka, gre za deter
minizem oblasti nad javnostjo. 
To pa je moč presekati z ukini
tvijo nekaterih institutov odloča
nja in uvedbo neposrednih voli
tev. Na ta izziv je reagiral Peter 
Bekeš, izvršni sekretar CK ZKS, 
ki pravi, da je sistem odločanja 
bolj demokratičen, kot je bil do- 
sedaj, vendar je ekonomska kriza 
ohromila delovanje sistema. Ob 
tem pa je izpostavil, če delovni 
ljudje in občani ne prepoznavajo 
svojih interesov in težav in ne 
vidijo možnosti za razreševanje 
le-teh, to pomeni, da sistem ni 
demokratičen. Zato so po nje
govi oceni neposredne volitve le

gitimni institut sistema. Gre za 
vprašanje subjekta, kdo je kon
kretna oblast. Kot je dejal, ce
lotna partija ni oblast. Poudaril 
pa je, če to je, je to od 6. kongresa 
naprej ilegalna oblast, ki jo pred
stavljajo vodstva in ne članstvo.

Toda v sedanjih prizadevanjih, 
bolje rečeno sklepih konference, 
bo dejansko prišlo do sestopa 
z oblasti, s čimer se odpira mož
nost kontroliranja oblasti in ZK.
S svojim delovanjem stopi ZK 
v javnost. Ne samo pred javnost 
kot tako, ampak se izpostavi no
tranji partijski javnosti, ki je bila 
do sedaj izločena. Skratka, de
mokratizacija bi bila ogrožena, 
če bi partija ostala še naprej . 
v oblastni poziciji. Tu je nadalje
val predsednik mariborske par
tije, kije poudaril, da so reformni 
procesi izraz pluralizma. To do
kazuje, da demokratična pro- 
svetljenost je in je z njo potrebno 
računati. Partija po njegovem 
mora odigrati progresivno vlogo, 
kot odgovoren politični organiza
tor, kar naj bi bila nova kvaliteta. 
Seveda sp udeleženci zastavili, 
oziroma zavrgli prej omenjeni se
stop z dogodki okrog volitev no
vega člana predsedstva. Kot je 
povedal Milan Kerkez, gre za 
očitno manipulacijo, saj mnenje 
baze sploh ni bilo upoštevano.

Odbor za varstvo človekovih 
pravic

Na to temo se je najprej oglasil 
predsednik odbora Igor Bavčar, 
ki je odgovoril na zastavljeno 
vprašanje o legitimnosti. Ned
vomno njegovo legitimnost izpri
čuje število podpisnikov, tako 
posameznih kot kolektivnih, ki 
krepko presega mejo stotisoč. 
Poleg tega je nekaj čez štirideset 
kolektivnih podpisnikov osnov
nih organizacij ZK. Cilji odbora 
so bili štirje in sicer zagotovitev 
zakonitosti postopka, informira
nje javnosti, priprava in predlogi 
za spremembo zakonodaje ter 
skrb za obsojene. Ključna naloga 
je ugotoviti in raziskati določene 
okoliščine, v khterih je prišlo tič

procesa. S. tem se ukvarja po
sebna skupščinska komisija. 
O samem poteku dogajanj v zad
njem času nima smisla izgubljati 
besed, ker so o tem dovolj iz
črpno poročali množični mediji. 
Povzemimo samo nekaj misli 
o predpostavkah, po katerih naj 
bi prišlo do procesa. Kot je pove
dal Igor Bavčar, je bil proces 
uperjen proti politiki, vendar se 
je po njegovi oceni scenarist 
uštel, ker ni predvidel tako od
ločne reakcije javnosti. Seveda se 
je tu takoj pojavilo vprašanje, ki 
gaje zastavil Boris Firm, namreč, 
če bi bila politika proti procesu, 
ali bi ta bil možen? Igor Bavčar, 
pravi, da se politika, ki igra na 
pravno državo, ne more vtikati 
v sodni proces. Po njegovem je 
ozadje nekje drugje, gre namreč 
za vprašanja, ki se jih nismo lotili. 
To je mesto in vloga JLA, o zas
novi federacije. Prihaja namreč 
čas, ko se jih je potrebno lotiti. 
Kajti prisilna enotnost bo poglab
ljala in porajala nove konflikte.

To je povzetek razpravljanj na 
javni tribuni, predvideno je bilo 
še razpravljanje o ustavnih spre
membah, vendar so se tega vpra
šanja dotaknili le mimogrede, za
radi pomanjkanja časa. Med raz
pravo pa so se vse bolj izpostav
ljala vprašanja o položaju mari
borskega gospodarstva. Kot so se 
zmenili, bo o tem govora na na
slednji javni tribuni.

J. VOTEK

Glasnik je tudi vaš 
časopis!

Sodelujte!

Telefon uredništva: 
(061) 321-043

L
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Serviserji v Dvigalu

Zahteve so jasne!
V Dvigalovem servisu je nezadovoljstvo delavcev, ki ie že dolgo 

vrelo, prikipelo do vrha oziroma začelo kipeti čez rob. Nezadovolj
ni so, ker niso urejene norme za serviserje, ker se ne obračunavajo 
stimulacije na vse izvršene in obračunane ure, ker nimajo urejenega 
zavarovanja proti nezgodam, ker nimajo kritja stroškov za prehrano 
na terenu, ker je njihovo delo v primetjavi z delom drugih delavcev 
v delovni organizaciji z enako kvalifikacijo premalo vrednoteno in še 
druge hibe v delovni organizaciji jih tarejo.

Zaradi vseh nakopičenih nepra
vilnosti bi oktobra skoraj prišlo 
do prekinitve dela serviserjev, pa 
so se namesto prekinitve dela od
ločili, da svoje zahteve za rešitev 
omenjenih problemov v pismeni 
obliki naslovijo na sindikat de
lovne organizacije, na ZK in po
slovodne delavce, pa na .delavski 
svet, kar so tudi storili. Potem pa 
so se začeli sestanki. 12. oktobra 
so se sestali predstavniki servisa, 
sindikalni predstavnik in direktor 
splošno kadrovske službe Adolf 
Prašnikar, kjer so predstavniki 
servisa zahtevali, da se uredi na
slednje: '~

1. Določiti maksimalno šte
vilo dvigal, ki ga lahko servisira 
delavec v rednem delovnem 
času, ne da bi pri tem trpela 
kvaliteta Uslug, ter bila ogrožena 
varnost uporabnikov (sedaj je 
praksa, da se zaradi preobreme
nitve serviserjev storitve ne 
opravljajo dovolj kvalitetno.

2. Ovrednotiti, oz. stimulirati 
dodatno delo zunaj delovnega 
časa (s tem je mišljeno delo na 
naročilnico, nadomeščanje sode
lavca za čas bolniške, dopustov 
ter drugih odsotnostQfako, da bo 
to sprejemljivo - stimulativno za 
serviserje. Prav tako pa mora biti 
odstotek osebne ocene obraču
nan na dejansko opravljeno delo 
in ne samo na redno delo, ker 
delavec s celotnim delom (red
nim in dodatnim) vpliva na 
ustvarjeni dohodek.

3. Ponovno uvesti zavarova
nje, ki bo-delavcu omogočilo po
vračilo škode in posledic pro
metne nezgode v primerih upo
rabe službenega vozila, kakor 
tudi lastnega v službene namene. 
Potrebno je tudi ponovno uvesti 
primerno zavarovanje v slučaju 
nezgode pri delu.

4. Zahteva za povečanje izpla
čila nadomestila, oz. regresa za 
prehrano delavcev, ki nimajo 
možnosti, prehrane v DO. (mi
šljeni so-tisti delavci, ki delajo na 
terenu ,in jim po pravilniku ne 
pripada dnevnica).

5. Podano je bilo mnenje 
o prenizkem vrednotenju delov
nih mest rta servisu (premalo so 
upoštevanipogoji dela, v katerih 
delajo;-delo s strankami, delo 
preko Rednega delovnega časa, 
delo v prahu, prepihu.. .).

ZAKLJUČEK: V primeru, da 
se ne bi {lotili reševanja izrečenih 
zahtev,rter da se do 28.10. 88 ne 
pokaže'-'možnost povišanja OD 
(za 60 odstotkov), serviserji zah
tevamo 'od IO DOS, da postavi 
vprašanje zaupnice poslovodnim 
deiavcemj

13. oktobra je bil sestanek de
lavcev servisa, na katerem so bili 
prisotni tudi predstavnik Dviga- 
lovega sindikata, sekretar občin
skega isihdikalnega sveta občine 
Bežigrad, direktor Dvigala Igor 
Bončina, sekretar OOZK, pred
sednik delavskega sveta, direktor 
kadrovske službe in direktor 
splošno kadrovskega sektorja, 
kjer so bili sprejeti sklepi, da se 
formira delovna skupina v okviru 
servisnega oddelka, ki se vključi 
v sistem nagrajevanja. V to sku
pino so imenovani štirje delavci 
servisa. Zahtevke imenovane 
skupine bo reševala komisija do 
25. oktobra. Strokovni kolegij bo 
pripravil predlog o nagrajevanju 
s tem, da ne bo samo za servis pač 
pa za celotno delovno organiza
cijo.

Člani komisije, ki sojo imeno
vali serviserji, so potem na seji 
27. oktobra formirali naslednje 
sklepe, ki so jih dostavili delav
skemu svetu z zahtevo, da jih le ta 
obravnava:

I. Delavci servisa, ki oprav
ljajo dela v Ljubljani, dobijo za 
prehrano enak znesek kot de
lavci, ki delajo v delovni organi
zaciji. Takšna rešitev je tudi 
v skladu z našimi samoupravnimi 
akti.

Cene prehrane v naši kuhinji je 
enaka deležu, ki jo regresira DO,

tako da delavec v DO za malico 
ne doplača nič.

Cena malic v Dvigalu je bila do 
sedaj enotna 3100 dinarjev. Cena 
malic iz centralne kuhinje je 3500 
do 4500 dinarjev, k tem malicam 
pa moramo še dokupiti kruh in 
priračunati naše stroške, kar nas 
bi gotovo pripeljalo v izgubo.

Cene malice v bifejih Mercator 
so od 3500 do 4500 dinarjev pose
bej pa se zaračunava kruh.

Družbeni dogovor in naši akti 
ne dopuščajo, da bi dalijflelavcu 
več za prehrano, kar bi lahko šteli 
tudi kot neke vrste osebni doho
dek. Večji izdatki za prehrano bi 
lahko šli le iz sklada skupne po
rabe, ki pa se formira iz Skupne 
mase sredstev za osebne do
hodke.

Možna rešitev bi bila zmanjšati 
stroške prehrane v DO ali pove
čati dohodek s participacijo de
lavcev ter tako pridobljena sred
stva deliti za prehrano delavcem, 
ki delajo zunaj DO in ne dobijo 
dnevnic ali terenskega dodatka.

Delavci servisa predlagajo de
lavskemu svetu, da sprejme nji
hov predlog, ki je naslednji:

Delavcem, ki delajo na terenu 
zunaj delovne organizacije do od
daljenosti 12 km od DO in nimajo 
možnosti malicati v DO, pripada 
za stroške prehrane med delov
nim časom 20 odstotkov celotne 
dnevnice.

V 19. členu Pravilnika o dolo
čenih stroških, ki štejejo med ma
terialne stroške in druge po
slovne stroške, naj se v točki a) 
doda še prva alineja

- do 12 km oddaljenosti od se
deža DO - 20 odstotkov celotne 
dnevnice iz 4. člena tega pravil
nika.

II. Zavarovanje
Zavarovanje delavcev in njiho

vih sredstev, s katerimi oprav
ljajo našo osnovno dejavnost 
(servis, montaža, komerciala in 
drugi) je dokaj neurejeno.

1. Ni urejeno kolektivno nez
godno zavarovanje delavcev. To 
zavarovanje se krije iz sklada 
skupne porabe. To zavarovanje 
bi bilo nujno, saj seje ževeč naših 
delavcev ponesrečilo pri delu, 
ostali so invalidi, toda iodškod
nine za to niso dobili nobene. Za 
izvedbo tega zavarovanja pa je 
nujno najprej ustvariti sredstva 
v skladu skupne porgbe.

2. Odločiti se bo potrebno 
tudi o zavarovanju ciyi|ne odgo
vornosti iz naslova dejavnosti de
lovne organizacije.

To zavarovanje krije; odškod
ninske zahtevke, ki jih tretje 
osebe uveljavljajo napr,am zava
rovancu (nam) zaradi , izrednega 
dogodka, to je nezgod? ,z dviga
lom predvsem v času servsiranja 
in montaže. Te nezgode izvirajo 
iz dejavnosti, lastnosti ali prav
nega razmeija, ki je naveden 
v pogodbi in ima za ‘ posledico 
telesne poškodbe, obolenje ali 
smrt osebe oziroma uničenje, po
škodbo ali izginitev stvari...

3. Zavarovanje proti odgovor
nosti vloma in tatvine.

Naši delavci na montaži in tudi 
na servisu so odgovorni za visoke 
vrednosti materiala in orodja. 
Često pride na gradbiščih do izgi
notja materiala in orodja. De
lavci morajo sami povrniti škodo, 
kije nastala z izginotjem orodja, 
material pa nadomeščamo z do
datnimi razpisi, kijih seveda pla
čujemo vsi.

Tudi te predmete je možno za
varovati proti vlomu in tatvini.

4. Kasko zavarovanje privat
nih avtomobilov na službeni poti.

Veliko naših delavcev opravlja 
našo osnovno dejavnost z last
nimi avtomobili.

Dogodile so se že tudi nesreče, 
pri katerih so morali vso škodo na 
lastnem avtomobilu nositi de
lavci sami.

Res je, da delavec prejme za 
uporabo lastnega avtomobila 
v službene namene kilometrino.

Po izjavi svetovalca za zavarova
nje dip. oec. Prelja v kilometrino 
ni vštet delež za kasko zavarova
nje, zato je nujno, da delavcem, 
ki uporabljajo lastne avtomobile 
za opravljanje naše osnovne de
javnosti za čas te uporabe kasko 
zavarujemo avtomobile.

III. Normiranje del
Delavci servisa žele, da se sicer 

določijo norme, ki naj bodo 
v povprečju 60 dvigal na delavca, 
vendar naj norme ostanejo za ser
vis kot celoto s tem, da niso nor
mirana in določena za posamez
nega delavca. V normi je vštet le 
servis dvigal (pregled in maza
nje), ter manjša popravila, ki pa 
se morajo vsaj okvirno v naprej 
določiti.

IV. Glede povišanja osebnega 
dohodka in uveljavitve reda 
v DO bo podal predlog direktor 
DO na zboru delavcev.

2.- 'novembra so se serviserji 
pogovarjali z Dvigalovim vod
stvom. kjer so ponovili svoje zah
teve in ob koncu sklenili, da se ta 
sestanek šteje kot prekinitev dela 
ter da bodo te izgubljene ure 
nadomestili.

Ko smo se pogovarjali z neka
terimi delavci servisa in s pred
sednikom Dvigalovega sindikata 
o razmerah, ki so serviserje pri
peljale do odločitve, da strogo 
zahtevajo pravice, za katere so 
prepričani, da jim pripadajo, so 
nam takole povedali:

Janez Sonc, serviser v Dvigalu: 
»Naše storitve so se od novega 
leta do oktobra podražile za 130 
odstotkov. Osnovni osebni do
hodki pa so se v tem času povečali 
samo za 30 odstotkov. Mi ne do
bimo nikakršnega terenskega do
datka za delo na terenu v Ljub
ljani. Na zboru Dvigalovih delav
cev 28. oktobra je bilo povedano, 
da bo delavski svet razpravljal 
o stimulativnem nagrajevanju de
lavcev s posebnimi pooblastili. 
Delavski svet je isti dan na pred
log direktorja potrdil še dodatno 
40 odstotno stimulacijo za de
lavce s posebnimi pooblastili češ, 
da jim je bila neupravičeno odv
zeta s sklepom delavskega sveta 
v času predsanacijskega obdobja, 
s čimer se pa serviserji ne stri
njamo.

Jaz sem v izvršnem odboru sin
dikata in moram priznati, da nas 
je sindikat v glavnem podprl v na
ših' Zahtevah z izjemo v zahtevi 
o 60 odstotnem povišanju oseb
nih dbhodkov. Le te naj bi po 
m iibnjit'sindikata zvišali glede na 
firtaričrfo šfarije delovne organi- 
zatšije.« " J

Miroslav Buh, serviser: »Vsak 
seiVMčr ima v rednem servisu 70 
dp 75 dvigal in vsa popravila na 
tehjdVigalih - to je povprečje. 
Nčltaferi serviserji gredo za dalj 
čaša ria remont, pa se potem pre- 
okihlim serviserjem poveča obseg 
del, tako da ni več 70 do 75 dvigal 
na' enega delavca, ampak več. 
Tisti, ki bo teh del opravil več, 
dela ne more tako kvalitetno 
opraviti kot tisti, ki ima manj del. 
Povečana pa je tudi nevarnost 
nezgod. Za večji obseg del pa 
tudi ni ustrezne stimulacije. Tisti 
delavci, ki smo na terenu, se ne 
hranimo v firmi. Za enak denar, 
kot se hranijo delavci v firmi, mi 
na terenu ne moremo dobiti 
hrane, saj je topli obrok na te
renu najmanj 50 do 100 odstot
kov dražji kot v Dvigalu. Zahte
vali smo, da nas vsaj v tem izena
čijo z drugimi delavci v delovni 
organizaciji.

V firmi je bilo od leta 1986 
kopica neosnovanih prerazpore
ditev na osnovi izsiljevanj po zvi
šanju osebnih dohodkov, groženj 
z odpovedmi, pa je delavec na tak 
način takoj dobil nekaj stopenj 
več. Mi, »raja« v servisu pa 
imamo za 10, 20 in več odstotkov 
nižje osnovne osebne dohodke 
kot delavci v delavnici ali režiji za 
enako kvalifikacijo.

O vseh teh razmerah oziroma 
nepravilnostih smo s predstav
niki izvršnega odbora sindikata 
napisali zapisnike in jih posredo
vali strokovnemu kolegiju. Še 
prej pa smo pismeno zahtevali, 
da nam v delovni organizaciji po
večajo osnovne osebne dohodke 
za najmanj 60 odstotkov. Te 
zahteve smo naslovili na osnovno

organizacijo ZK, sindikalnemu 
odboru in vodstvo delovne orga
nizacije. Na osnovi teh zahtev je 
sindikat sklical sestanek^ izvrš
nega odbora sindikata. Že na- 
slednjji dan je bil sestanek pred
stavnikov izvršnega odbora sindi
kata, predstavnikov ZK, pred
sednika občinskega sindikalnega 
sveta občine Bežigrad. Na tem 
sestanku je bil določen tudi od
bor predstavnikov serviserjev, ki 
naj bi skupaj z vodstvom DO 
obravnavali naše zahteve in pro
bleme.

2. novembra smo imeli servi
serji z Dvigalovim vodstvom po
govor, v katerem smo zahtevali 
poročilo o reševanju naših zah
tev, o katerih na seji delavskega 
sveta 28. oktobra sploh niso raz
pravljali, ker je predsednik de
lavskega sveta pojasnil, da nima 
gradiva o teh zahtevah. Na se
stanku 2. novembra pa smo ugo
tovili , da to sploh ni bilo res, ali ni 
bilo tako. Predsednik delavskega 
sveta seje potem opravičil, ker je 
sejo delavskega sveta zaključil 
brez te obravnave ter obljubil, da 
bodo to obravnavali na prvi seji 
delavskega sveta 23. novembra.«

Radoslav Raič, serviser v Dvi
galu: »Serviserji zahtevamo, naj 
se delavce nagrajuje po rezultatih 
dela. Ker imamo serviserji poleg 
rednih servisnih del dodatno tudi 
izredna dela na naročilnice za 
manjše remonte, pa smo za ta 
dela plačani samo eno petnaj- 
stino od ure, ki jo firma zaračuna 
naročniku del, smo zahtevali, da 
se nam to plačilo zviša. Če si delal 
popoldne, se ti sploh ni splačalo, 
ker so stroški prehrane večji kot 
plačilo za to izredno delo. Če pa 
delaš, moraš tudi jesti. Če si na 
primer delal štiri popoldanske 
ure, si za to delo dobil le za eno 
kosilo v samopostrežni restavra
ciji.

Naše zahteve so bile mini
malne, saj so zavarovanje pri 
delu in pogoji dela osnovne pra
vice serviserjev.

Vsa malomarnost drugih od
delkov v Dvigalu od proizvodnje 
do montaže pade v končni fazi na 
serviserje, saj je dvigalo končni 
izdelek naše delovne organiza
cije. Zahtevali smo odgovornost 
vsakega posameznika za njegovo 
delo.

Osnovni osebni dohodek je bil 
tako nizek, da delavec ne bi mo
gel, če bi zbolel, pokriti stroškov 
zdravljenja in osnovnih življenj
skih stroškov družine, saj večina 
od nas živi v družinski skupno
sti.«

Jošt Pavlič, predsednik sindi
kata v Dvigalu: »Na sestanku, 
kjer je bil postavljen rok za odgo
vor na zahteve serviserjev, smo 
se zedinili, da rok za odgovor 
prestavimo na čas, ko bodo znani 
rezultati devetmesečnega poslo
vanja. 28. oktobra pa je bil zbor 
delavcev delovne organizacije, 
na katerem so bili posredovani 
rezultati devetmesečnega poslo
vanja. Na osnovi teh podatkov je 
bil podan predlog za zvišanje 
bruto vrednost točke s 150.000 
dinarjev na 220.000 dinarjev, kar 
naj bi pomenilo 46 odstotno po
večanje osnovnega osebnega do
hodka. Na zboru je bilo tudi po
jasnjeno, da ni sprejemljivo, da bi 
zadeve reševali samo parcialno, 
ampak je treba probleme reševati 
v celotni delovni organizaciji.

Delavski svet je imel prvič 
uradno na dnevnem redu zahteve 
serviserjev na seji 23. novembra, 
vendar pa na tej seji niso bile 
obravnavane, ampak so se jih 
samo dotaknili in jih potem pre
ložili na naslednjo sejo. delav-. 
skega sveta, ki je predvidena za
5. december.«

Poglejmo, kaj pravi direktor 
Dvigala Igor Bončina glede zah
tev serviserjev:

»Nesprejemljive so zahteve de
lavcev oddelka servisa po 60 od
stotnem zvišanju osebnega do
hodka sklicujoč se samo na rezul
tate, ki pa so v veliki meri 
vzročno povezani z rastjo cen ser
visnih storitev, rezervnih delov in 
dela drugih oddelkov v firmi. 
Parcialno reševanje ni prava pot 
za ustvarjanje homogenosti in to
variškega vzdušja v delovni orga
nizaciji. Pravilna pot je vzpostav
ljanje odnosov v relativnostnih 
razmerjih v katalogu AODN, 
predvsem pa v vestnem in kvali
tetnem delu vseh zaposlenih.«

Borba serviserjev za njihove 
pravice gotovo ni lahka, želimo 
jim le, da bi pogumno vztrajali do 
konca in da bi uspeli v svojih 
zahtevah, ki so upravičene.

MARIJA PRIMC

Dvigalo
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Poslovanje
Delovni organizaciji Dvigalo, ki je v letošnjem prvem polletju 

pridelala izgubo v višini 277 milijonov dinaijev, se je posrečilo 
tričetrtletje zaključiti pozitivno. Da bi čimprej omilili posledice pol- *» 
letne izgube in izboljšali poslovanje, so na delavskem svetu delovne n« 
organizacije sprejeli predsanacijski program z 61 točkami. Potem pa so 'n 
z angažiranjem sodelavcev v podjetju in zunaj njega preverili polletno kl 
bilanco. Ugotovili so, da pri izdelavi bilance niso bile izkoriščene vse 
možnosti, ki jih ponuja zakon o celotnem dohodku in dohodku* 
predvsem kar zadeva plačila obveznosti za družbene dejavnosti, kijih 
ni potrebno plačati, če organizaciji združenega dela preti izguba. Tako 'm 
so iz tega naslova dobili povrnjenih 41.044.500 dinaijev, iz revaloriza- Za 
cij (surovine in materiali, proizvodnje in amortizacije) pa še tel 
25.438.992 dinaijev. Le tako je bila prvotna višina izgube zmanjšana !e 
na 210.788.720 dinaijev. Ob zaključku devetmesečja jim je uspelo celo ^ 
skromno formirati poslovni in rezervni sklad. Celotni devetmesečni Za‘ 
prihodek, kije bil s planom predviden v višini 5.757.596.000 dinaijev, na 
je bil realiziran 88,89 odstotno in je bil za 31,6 odstotkov večji kot 
v polletju. ka

Porabili so za 18,8 odstotka več 
sredstev, kot so jih planirali in 
tako znašajo porabljena sredstva 
3.232.926.973 dinaijev (ali 
109,74 odstotka planiranih) na
mesto 2.959.791.000 dinaijev, 
kolikor so planirali. Vzrok za 
prekoračitev plana vidijo v Dvi
galu v visoki rasti cen in inflaciji, 
v nesposobnosti, da bi zmanjšali 
delež porabljenih sredstev na 
enoto proizvoda oziroma dvi
gala, v negospodarni in razsipni 
porabi materiala tako v proizvod
nji kot tudi v montaži, pa v tem, 
da poraba materiala pri dodatnih 
servisih, reklamacijah in garanci
jah ni strogo nadzorovana.

Pozitiven premik v tem ob
dobju je bil dosežen v dohodku, 
ki znaša 1.885.318.769 dinarjev, 
kar je 67,38 odstotka planira
nega. Čisti dohodek je v primer
javi s polletnim porasel za 52,08 
odstotka in znaša 1.534.925.327 
dinarjev, kar je 65,70 odstotka 
planiranega. Spodbuden rezultat 
je pri neplačani realizaciji, ki seje 
od polletja, ko je znašala 19,9 
milijona dinarjev zmanjšala v de- 
vetmesečju na 14,1 milijona di
narjev, kar je 2,76 odstotka 
ustvarjenega celotnega pri
hodka.

Vsota od pozitivnih obresti iz 
kapitulacije lastnih denarnih 
sredstev, ki je v prvem polletju 
znašala 18 milijonov dinarjev, se 
je ob precej nižji obrestni meri 
zvečala na 67,6 milijona dinarjev.

Ten

Še vedno pa so v tej delovfli pri 
organizaciji zelo nizki osebni do; $a 
hodki, saj so septembra nekateri 
delavci prejeli za svoje redno re( 
delo le 400.000 dinarjev. Za ok- bo 
tober je bil najnižji osebni doho- cilj 
dek 450.000 dinarjev. Osebni do- >n 
hodki v Dvigalu zelo počasi cap' tUc 
ljajo za osebnimi dohodki v dru- )!01 
gih IMP-jevih ozdih. j ^

Kot pravi direktor Igor Bon- t°’ 
čina, delovni organizaciji n£ 
manjka dela. Delavce vzpod-! 
buja, naj se oprimejo reda in dis; Ct 
cipline na delu in naj vsak pri sebi de 
odpravi slabosti in pozitivnoj j 
vpliva tudi na sodelavce, saj bodo tor 
le tako združeni prebredli težave, det 
ki jih že dolgo pestijo. ’iar

Pričakuje, da bodo poslovno $kii 
leto 1988 zaključili pozitivno, če- 
tudi imajo kadrovske probleme- ^ 
saj so brez finančnega in tehniČ" jn t 
nega direktorja, ki jih zaradi neu- Le 
strežnega pravilnika o nagrajeva- poc 
nju in osebnih dohodkih ne mo- nač 
rejo zaposliti, ker jih ni mogoče1 >juc 
nagraditi po tržni ceni. »Delavci P°t 
in samoupravljala«, je dejal di- 
rektor, »bi morali končno spoz- la]^ 
nati, da je zasedba teh delovnih1 njQ 
mest z odgovornimi nalogami atjv 
nujno potrebna, saj bi ti kadri hod 
vplivali na poslovanje in gospo- v*m 
darske rezultate tako sedaj, kot ca/n 
tudi v prihodnje. Dejstvo je, dajo . P 
rezultat, uspeh in ugled firme c 
predvsem odvisen od ugleda im j,0't 
znanja vodilnih delavcev v firmi! kret 
in tudi zunaj nje.« * kot

M. P- men
---------- ------- --------------------- j trgu
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Iz rok v usta
Sredi oktobra seje v Tenu zalomilo. Ob izplačilu osebnih dohodkov je prišlo 1

do nezadovoljstva delavcev in do izsiljenega sestanka, kjer so delavci postavili ni 
pred vodstvo zahtevo po 30 odstotnem povišanju osebnih dohodkov. Ko smo s* dj : 
o tem pogovarjali z vršilcem dolžnosti direktoija inž. Radom Šegulo, nam je 0 ri„Ja 
povedal, da so bile zahteve delavcev upravičene. Pravi, da povsem razum* 
delavce, da v tej draginji z osebnimi dohodki ne morejo shajati. Po drugi stran' d 
pa je to dovolj zgovoren alarm, da bo v organizaciji potrebno nekaj ukrenili' $ "
Resda Ten ne posluje z izgubo, vendar zgolj življenje iz rok v usta tudi n' nač°! 
rešitev. To samo povečuje agonijo in stopnjuje nezadovoljstvo delavce' |j 
Tokrat pustimo ob strani poslovanje, o katerem smo že ničkolikokrat pisali' 
Vendar kljub vsemu mimo tega ni moč. j a ,
Foton

Rado Šegula pravi, da poslovanje 
na robu rdečih številk ne vodi nika
mor. Ničelno poslovanje (»glih za 
glih«), mora organizacijo prej ali slej 
spraviti na kolena. Pri tem je po 
njegovi oceni moč zdržati največ dve 
leti, zatem pa mora priti do zloma in 
pred tem zlomom se nahaja Ten. 
Enostavno življenje iz rok v usta omr
tvi vso dejavnost v organizaciji, kar 
pa je najhuje - to je fluktuacija stro
kovnega kadra. In kje iskati vzroke? 
So notranji, teh ni moč zaobiti, ven
dar so tudi objektivni, to je pomanj
kanje dela. Vedeti je treba, da so se 
naložbe v energetiki zmanjšale. Povr
nimo se k konfliktu, o tem nam je več 
povedal predsednik sindikata Franc 
Vidergar. »Sindikat je pri izbruhu 
konflikta odločno stal na strani delav
cev in jih v njihovih zahtevah podprl. 
Delavci in IO sindikata smo postavili 
zahtevo po 30 odstotnem povečanju 
osebnih dohodkov, pri čemer nas je 
podprlo tudi vodstvo občinskega sin
dikata. Povedati moram, da se je 
vodstvo prav tako odločilo za takšno 
povišanje, vendar po etapah, a de
lavci tega niso sprejeli. Podoben 
sklep je bil tudi sprejet na delavskem 
svetu. Po pogovorih smo le prišli do 
skupnega jezika in se dogovorili, da 
se plače povišajo za 20 odstotkov in 
v naslednjem mesecu še za 10 odstot
kov.

Pri tem pa moram povedati, da se 
delavci zavedajo, v kakšnem položaju 
se nahajamo, vendar na to odgovar
jajo z dokaj jasno zahtevo, ki so jo 
postavili pred komercialo. Namreč 
izpostavljena je bila zahteva, da mora 
komerciala zagotoviti delo.« Seveda 
sva tudi s Francem Vidergarjem pri
šla do težav, o katerih sem se pogo
varjal z direktorjem. Sam je priznal, 
da je v tem veliko resnice, in da se

tega delavci tudi zavedajo. Jasno, je team
da o kakšnem prestrukturiranju v tei* Ve 
trenutku ni moč razmišljati, kajij Ie‘ln>
kakšnih enostavnejših
ne morejo delati, ker ____ . ,.
renčni. Strinja se tudi, da organizacij'1 f?Jev

izdelkov pA !*'K 0 
■ niso konkU' ‘°g'ji

inja ov iuui, Ud UlgdlllZ,av«j .

potrebuje močno kadrovsko injek' lear 
fcijo. Nenazadnje to tudi podpirajo! "J hl
saj se je tudi sindikat strinjal, da se Z( °8e 
vodilne delavce, pa tudi za stre Eentr; 
kovne, za katere so razpisali delovna n>sti. 
mesta, uvede poseben stimulativen Ple nt 
način nagrajevanja. Seveda je ta pri n P°'
stanek dan pogojno. Namreč, sindi' P°kei
kat je postavil jasno zahtevo, da $* 
oceni delo teh ljudi po dolgem časo'r’ Ide 
nem razdobju. Edino, kjer se morda, °dnj 
vodstvo sindikata ne strinja z delavci- Vožn
je očitek za novo stikalo BAL. Ko1 j^-nti 
sta povedala oba - tako direktor ko1 ' šla ' 
sindikalist, je res, da jim ta izdelek ane - 
veže velika obratna sredstva, in da na .naln' 
trgu trenutno ni posebnega povpraše 8on 
vanja po tem izdelku. Jasno je, # °.sti- 
gledamo skozi očala delavca, da tj1 i7Za 1 
teh 250 milijonov vezanih (revalorizi; 0r>čn 
ranih) sredstev izboljšalo materialu1.
položaj in vplivalo na boljši osebn1' Str0j
dohodek. Toda to bi bilo le kratko
trajno. Po drugi strani je le treba Zav 
vedeti, da razvoj tega stikala ne brc-; pnog 
meni organizacije s krediti, ker je bil ]Zacij; 
financiran iz tekočega priliva delovn* hva 
organizacije. Po oceni obeh je kljub obrisi 
vsemu to stikalo pozitivna točka, d3 ,e čed 
se je vsaj nekaj vlagalo v razvoj- Pfl ,0 '
tem je direktor še bolj odločen, saj b° č°nto 
po njegovi oceni stikalo doživel0; 6 noč 
svojo potrditev na trgu v naslednje01 rukci 
letu. ?na P

ijmo hOb vsem tem je nekaj gotovo, Te° . 
ni organizacija za odpis, vendar seda- m°- 
njo agonijo bo potrebno presekati. 0,ZV| 
eni strani s kadrovskimi rešitvami n3 ergij 
ključnih delovnih mestih, kot z razri; 0 za 
šitvijo nekaterih problemov na ravn1 
sistema. jVj
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■" Podjetništvo

Avtonomno, kakovostno, 
učinkovito!

nekaj novega v svoj ideal cez vso mero ter se navdušuje nad lastno sposo 
>n entuziazmom. Podjetje, ki ga prežema bogato omrežje legend, 
kulturo tega fenomena, ima pogoj za uspeh.

tj«
:ilO 
ol'
Ut
i so 
no

ai, Strategija, motivacija
jil Predvsem hočemo napredovati, 
ikO 'meti jasne cilje in ustrezne predelave 
za- Za njihovo doseganje. Hočemo stra- 
Še te8'j° in pot za dolgoročno preži- 
na| Vetle- ki vključuje tudi delovanje se- 
. daj. Kdor ne ve. kaj hoče ter poskuša 

S . malo tu, malo tam, izgublja svoje sile, 
en zaprvlja ponujene priložnosti in ne 
eVt napreduje.
tol Držali se bomo znanega posla, za 

katerega vemo, kako teče. Ne bomo 
Zapuščali svoje osnove in ne bomo 

lVfli Prekinili tako novih proizvodov.
: Naša glavna motivacijska sila ne bo

tefj! Samo denarna, bolj bomo gojili po- 
. , nos, da delamo v podjetju, ki ga 

redko dosegajo druga podjetja. Gojili 
°K' bomo družinski občutek. Naš edini 
hO’ cilj zato ne bo maksimiranje dobička 
dO’ 'n ne bo ga določala le ena oseba, pa 
:ap’ tudi pretirano varčevali ne bomo, ker 
jru- v°di to v izgubo smeri in blokira polet 

ljudi. S finančnimi cilji pa tudi ne 
J bomo mobilizirali preveč ljudi, ker jih 
^ to odvrača od njihovih poslanstev.

od'
dis;| Centralizacija, 
sebi decentralizacija
vl10 Hočemo centralizacijo informacij, 
odo torej sintetični model vodenja, ki ga 
iVO' detalji ne zanimajo, saj s tem zagotav

ljamo večjo soodvisnost organizacij
skim enotam in bolj zabrišemo meje 
tted oddelki, nočemo pa centralizi- 

. rane in formalizirane strukture odlo- 
banja, ki niso primerne za dinamično 

111 'n hitro spreminjajoče gospodarstvo. 
ieU' Le na tak način bomo lahko ustvarjali 
;V8' Podmladek odločanja in le na tak 
TlO", način bomo povečali pripravljenost 
oče ljudi, ki je za povečanje obstoječega 
ivci Potenciala storitev tako pomembna 
jj. kot sposobnost. Zato bomo strmeli za 

ioZ' ta^ st'l vodenja, ki upošteva človeka 
•h tako močno kot upošteva proizvod- 

111. njo. Da bi združili iniciativo in kre- 
am ativnost človeka, bomo dajali v pri- 
idr' hodnosti večji pomen akcijskim eno- 
pO' btn računalnik-stroj kot pa instan- 
kOtt Ca0i.
g j£ Pripravljenost ljudi bo ključno 
.me, izhodišče za povečanje produktivno- 
, sti- sai ljudje pri nas niso kategorije 

J kot v vzhodnih državah, temveč kon- 
rra kretni ljudje. Vendar bo za nas bolj 

kot povečevanje produktivnosti po- 
. ?■ membna sposobnost prilagajanja 
-A trgu.

Birokracija, inoviranje
Hočemo poraz birokracije in zma

goslavje ustvarjalnega posameznika. 
Hočemo manj služb, manj hiearhič- 

rišl* n'^ ravn' 'n ved tistih, ki v podjetju 
,:ji resnično delajo pri kreativnem iska
ti nju. Hočemo da bi naši inženirji po- 

! d divjali v svojih ambicijah. Nočemo 
1 e rigidnosti, togosti in otrdelosti. 

j Ne želimo čvrste, organizacije po- 
“jj, dobne vojaški, želimo pa dati ljudem 

.. -j Svobodo, da delajo v smeri ciljev na 
" ”ačin, ki ga sami določijo. Zato že- 

Kmo togo hiearhično organizacijsko 
strukturo spremeniti v svobodno te
rsko organiziranost. Strokovni 

,Je team želimo revitalizirati. 
terf Vemo, da nam manjka sintetičnih 

kajti tehnik za inoviranje, skupinskih teh- 
paii n'k (nevihta možganov), tehnik ana- 

nku' °gij in prisilnih povezav. Inovacije se 
acija| rojevajo v glavah in ne na zapoved 
,jek' kiearhije. zato raziskovanj in razvoja 
rajo; i16 bomo planirali centralno, pred
le z*! °ge za razvoj pa bomo pretresali 
stro- Cer>tralno le zaradi sistemske združlji- 
-,vni| vPsti. Inovativno podjetniško vode- 
iveC nJe ne prenese hiearhičnega mišljenja 
pri- 'n poslovanja, ki noče idej. Hočemo 

jndii P°ker, hočemo matematično verjet- 
la “°st-
isoV- Ideja ni nič. če ni uvedena v proiz- 
0riJa, v°dnjo. Zato bomo dali nosilcu ideje 
avci' tožnost, da osnuje team in imple- 
ICot jtentira novost. Nobena inovacija ni 

- kot; 'zHa iz plana, zato nočemo neosno- 
lelek Vane vere v planiranje, nočemo raci- 
|a n> °nalnega urejevanja po pravilih in 
raše- a‘goritmih. nočemo obvezne navzoč- 

Je tosti, če ni potrebna, nočemo pre- 
la bi ^'ža in osebnih interesov, želimo le 
,rizi' končne rezultate, 
ialuj

,tko ^Hojništvo, elektronika
reba Zavedamo se, da skoraj v vseh 
brc Panogah mikroelektronika, demeta- 
e bil tzacija in proces digitalizacije izpo- 
)vne “riva klasično mehansko metodo. 
:ljut> %risi med mehaniko in elektroniko 
i, da čedalje bolj zamegljujejo. To nas 

pri “o še bolj spodbujalo, da podjetja ne 
ij bo omo vodili brez globalnih povezav, 
vel°| ce nočemo, da bo postala naša kon- 
ijeifl 5!rukcija konservativna in neplodna.

yna pa je naše jamstvo, na njej sto- 
Tea l'm° in na njej bomo padli. Če ho- 
eda' Cerno, da nam bo dala več inoviranih 
i na Proizvodov, ki potrebujejo manj 
li n3 nergije, ki so bolj avtomatizirani in 
izre; ato zahtevnejši, jo tako v strojih kot 
■avn' *

elektronskih oddelkih, nad katerimi 
pa se meje tako in tako zožujejo, vsaj 
v razvitem svetu.

Strojništvo je mrtvo, to je zadeva, 
ki je odšla, postalo je drugorazredno. 
Danes imamo ekspertne sisteme, ki 
nadomestijo cel kup ljudi. Čeprav ti 
sistemi v upravnih službah vplivajo na 
učinke s 75 odstotki in čeprav varu
jejo korporativno znanje, jih še pre
malo uporabljamo. Odstranili bomo 
psihološke ovire za njihovo vejo upo
rabo predvsem v smeri uporabe pri- 
rodnega jezika in baze podatkov.

Področje informatike bomo po
glabljali, pa čeprav zahteva nova zna
nja in matematična sredstva.

Raziskovati, kupiti
Ne bomo vse sami razvijali. Med 

raziskovalnimi in poslovno razvojnim 
bomo stalno med vprašanji ali razviti 
sami ali kupiti, ne v raziskave, ampak 
v nakup. Izdelki so zelo kratkoživi, to 
je prekletstvo tehnike.

Ljubosumje, patenti
Zavedamo se, da ljubosumje, pre

stiž in domišljavost razkraja inovira
nje, razvoj in napredek. Zato bomo 
dali inženirjem več svobode, da ne 
bodo še naprej prezirali in poniževali 
sami sebi z licencami. Odprli bomo 
skladišča, da bodo naši ljudje vzeli 
posamezne dele domov in se na njih 
učili, sprostili njihove pobude in vpe
ljali tekmovanje. Za tekmovanje pa 
so potrebni cilji in roki in še enkrat 
roki in tudi nagrajevanje. S kaznova
njem se ljudje ne poboljšajo, ampak 
se kazni drugič le izognejo.

Uravnilovka, sive eminence
■ Nočemo uravnilovke, ki je izraz 

nepriznavanja sposobnosti, količine 
in kakovosti dela, ki blokira psihične 
lastnosti ljudi, ki zatira iniciativnost 
in inventivno individualnost. Igro ni
čelnih vsot, ko poskuša vsakdo moti
virati samega sebe na stroške dru
gega, bomo prekinili in uvedli igro 
pozitivnih vsot. Ne bo več klime za 
lenobe in povprečneže, ne bo več 
takega nadzora in kontrole kot 
v vzhodnih državah. Hočemo dobre 
kadre, ne praktike. Nočemo kolek
tiva, ki ima vedno svoj interes, ki vidi 
le sebe in le plače, ki hoče, da ga 
pustimo na miru, ker so se že vsega 
navadili. Nočemo, da bi ljudje poka
zali, kaj znajo šele tedaj, ko bodo 
povprečneži situacije zavozili tako 
daleč, da si bomo pomagali le s klici 
na pomoč. Nočemo sivih eminenc, ki 
si niso našle takih področij delovanja, 
da vsaj drugim ne povzročajo škode.

Preveč smo že imeli opravka 
z ljudmi s smislom za nebistveno ih 
tangencialno, z nevtralnimi pešci, 
previdnejši s figo v žepu pri vsaki 
besedi, pridobitniki, ozkosrčneži 
brez srca za delavce in z avtoritativ
nimi napihnjenci.

Sposobni, mali akteiji
Samo sinergetski učinki medseboj

nega vplivanja sposobnih se kažejo 
v izumih, zato bomo odstranili vse 
ovire, polena, nesposobnosti in ne
spodobnosti, vsa tista drevesa, zaradi 
katerih ne moremo nič storiti za gozd. 
Vsem tistim malim akterjem, ki bi bili 
povsod radi malo zraven, ki v vsem 
vidijo dodatni napor, ki preprečujejo 
realizacijo vsake ideje, in ki so se svoji 
poziciji ne le prilagodili, marveč so 
situacijo globalno prilagodili sebi in 
svoji nespameti, bomo povedali, da 
z njimi ne bo mogoče graditi moder
nega podjetja.

Želimo, da bi se naši intelektualci 
obnašali res tako kot intelektualci, ki 
samostojno mislijo in delajo v inte
resu stvari tako, kot jim to narekujejo 
njihova preverjena znanja, in ki na
sprotujejo totalitarnim upravljanjem.

Želimo pol ljudi. ki so mednarodno 
»up to date«. ne pol ljudi, ki so le 
fizično navzoči in ne pol ljudi, ki le 
koketirajo in za katere bi bilo naj
boljše. da se vpišejo v potapljaški 
tečaj.

Strokovni timi, strokovni 
problemi

Potrebujemo decentralno vodene, 
paralelno delujoče enote s širokim 
segmentom proizvodov, zato se ne 
bomo ustavili pred razvojem, temveč 
bomo vključili vsa področja, toda ne 
s čustvenimi debatami in diskusijami, 
s potrato časa,, ampak z visokim akti
viranjem strokovnih problemov. Moč 
takih enot je v njihovi fleksibilnosti, 
ki je tako bistvena za nove proizvode.

Enolinijsko, večlinijsko 
vodenje

Funkcijsko in enolinijsko organizi
ranost, ki je tako značilna za birokrat
ski vzorec, in ki ni kreativna, ni po
djetna, in ki zgreši velike spre
membe. bomo vztrajno menjali z ob
jektivno organiziranostjo. Ta je 
usmerjena v proizvode, predmete oz. 
panoge ne pa v opravila in je zelo 
dobra v nestabilnih razmerah, kjer ne 
moremo v dolgem razdobju računati 
na relativno konstantno tehnologijo 
in postopke.

Golo orientiranje po enostavnih 
opravilih oziroma po opisih delovnih 
mest je togo in ovira prilagoditveno 
sposobnost in dinamično obnašanje 
podjetja. Zato ne želimo postavljati 
shem z okenci, ker je to škodljivo in 
značilno za birokratsko gledanje.

Enolinijska organizacijska struktu
riranost ni sposobna življenja v so
dobnem svetu, je popolnoma anahro
nistična in s prevladujočim odreja
njem kot kriterijem za uspešno evolu
cijo, dvomljiva. Zato bomo avtono
mijo potisnili čim niže, da bomo dose
gli decentralizacijo z zmedo na robo
vih in s pomikanjem koordinacije in 
z notranjo konkurenco podjetnost in 
inovativnost.

Linijsko vodenje s strokovnimi 
štabi omogoča, da linije zavrnejo 
predloge štaba, ker so komunikacije 
med štabom in linijo slabe zaradi 
izobrazbenih razlik. Linija vedno po
skuša dobiti premoč z manipulacijo 
informacij.

Izdelki, programska 
usmeritev

Najprej človek vidi, nato postane 
pozoren, pogled ujame izdelek, ki 
okarakterizira skozi obliko in barvo 
in šele tretja stvar je notranjost. Pre
živete forme, antropološko neure
jeno posluževanje, slabo integriranje 
z izdelkom odbija kupca. Ali je izde
lek sploh v fokusu strategije, ali je 
programska usmeritev sploh kako
vostno na nivoju, sedaj, kratkoročno, 
dolgoročno? Prava toleranca oz. tole
ranca H7 ali H8 ali nekako podobno, 
so le posledica vsega tega.

Zunanja perspektiva, kupec
Najbolj trdni bomo zato pri osredo

točenju navzven, pri zunanji perspek
tivi pri pozornosti do kupca. Vse 
uspešne inovativne firme se izrazito 
opirajo na kupce, saj le tako gradijo 
svojo perspektivo na vrednosti in ne 
na stroških, na strategiji in ne na 
analizi, na akciji in ne na statičnem 
iskanju lastnih rezerv.

Izdelkov ne bomo prodajali, tem
več tržili, plasirali. Dobro vemo, da 
bomo to uspeli le s prodajnimi inže
nirji (ki ljubijo in poznajo proizvod) 
in ne z ekonomisti. V svetu je opazen 
razločen trend v nagrajevanju po sto
rilnosti prodajnih inženirjev in 
v stalni metodični analizi problemov 
kupcev. Zato potrebujemo tu visoko 
kvalificirane sodelavce, saj se do 80 
odstotkov novih idej, ki vodijo do 
novih proizvodov rodi s povpraševa
njem. pritožbami in spodbudami ku
pcev.

Potrebna je zavestna, metodična 
analiza problemov kupcev, da bi 
spoznali, če se sklada koncept o pro
izvodu s problemi kupcev. Nobene 
tržne prognoze ni mogoče delati prej. 
ko smo prišli s proizvodom na trg. 
Zavedamo se, da poslov ni mogoče le 
odkljukati, temveč jih je potrebno 
oblikovati v možnosti tržišča. Tržišče 
bomo zavojevali z novimi koncepti, 
z analizo konkurence, s kooperacijo, 
s strategijo. Ta pa zahteva, da mi
slimo, planiramo in planiramo.

Slavljeno komercialno spretnost 
»okrog prinašanja« in »blefiranja« 
mora zamenjati čas strategij. Po
slovni uspeh sloni le na približevanju 
kupcu. Slaba kultura do kupca je 
kriva med drugim tudi za to. da tako 
slabo stojimo z inovacijami. Ni 
čudno, da tako stojimo z našimi pro
izvodi v mednarodni areni.

Kakovost, servis
Servis, kakovost in zanesljivost so 

trije stebri strategije zvestobe kupcu. 
Poglejmo samo neurejeno pro- 
spektno dokumentacijo nekaterih 
podjetij. Saj to pravzaprav ni čudno, 
le analizirajmo, kdo. s kakšnimi zna
nji in s kakšnim pristopom jo priprav
lja.

Kaj bomo s tržiščem, če nimamo 
kulture servisa. Servis je kupec. Ku
pca je treba redno obiskovati. Želimo 
tako sodelovati, kot da bomo danes 
izgubili vsakega kupca. Servis šteje 
vse in samo njega je potrebno reševati 
»real time«. Zato bomo stalno pri
pravljali nove načine nagrajevanja in 
nove programe za spodbujevanje ser
visa. Namreč zanj, če je to dobro 
usposobljen servis, ne moremo izreči 
komercialnega zaključka na osnovi 
današnjega dne, ampak le v dinamiki 
razvoja.

Drago GOLI

Visoki
odliko
vanji

Dvema mlajšima strokovnja
koma delovne organizacije LI
VAR iz Ivančne gorice, Janezu 
Požaiju, diplomiranemu meta
lurškemu inženiiju in Danijelu 
Zupančiču, diplomiranemu stroj
nemu inženirju, sta bili v petek 
25. novembra 1988 izročeni vi
soki državni odlikovanji red dela 
s srebrnim vencem, s katerima ju 
je odlikovalo Predsedstvo SFRJ. 
Odlikovanji jima je na krajši slo
vesnosti, organizirani ob tej pri
ložnosti v prostorih Družbenega 
doma v Grosupljem, izročil pred
sednik Skupščine občine Grosup
lje, Ivan Ahlin.

Na ravni občine Grosuplje je 
prejelo državna odlikovanja šest 
delavcev različnih strok, med 
njimi kot že omenjeno dva iz 
Livarja. Prvi je iz temeljne orga
nizacije LSNL, drugi pa iz tozda 
VIPO.

V obrazložitvi predloga za od
likovanje Janeza Požarja je nave
deno, da je Janez svoje bogato 
teoretično strokovno znanje 
praktično usmerjal v razvoj in 
proizvodnjo novih kvalitet in li
tin. Skupaj s Katedro za livarstvo 
v Ljubljani ter Metalurškim inšti
tutom v Ljubljani ter Tovarno 
dušika iz Ruš je izvedel poskuse 
o uporabi domačega modifika- 
torja Fe Si - Mg5, ki se uporablja 
za proizvodnjo nodularnega liva. 
Na osnovi teh raziskovanj je To
varna dušika Ruše pričela z nje
govo redno proizvodnjo, s tem pa 
je odpadel uvoz drage surovine. 
Preizkusil je in v proizvodnji 
praktično dokazal nekatere ra
zlike med teorijo in prakso pri 
proizvodnji nodularne litine z In- 
mold postopkom.

Z izkušnjami, ki si jih je prido
bil pri klasičnem Inmold po
stopku proizvodnje NL, se je 
s postavitvijo DISA kaluparske 
linije lotil in uspel s proizvodnjo 
nodularne litine pri vertikalno 
deljenih kalupih. S tem so od
padle nekatere tehnološke ope
racije, poenostavil pa se je tudi 
celoten način proizvodnje NL.

V letu 1985 in 1986 je sodeloval 
pri rekonstrukciji in moderniza
ciji tozda LSNL, še zlasti pri 
uvedbi nove tehnologije na BMD 
kaluparsko linijo.

V obrazložitvi predloga za od
likovanje Danijela Zupančiča pa 
piše, da je njegovo strokovno re
ševanje pripomoglo k reševanju 
tehnoloških problemov, tako pri 
novi visokoproduktivni elektro 
peči, kaluparski liniji, kakor tudi 
pri projektu predelave hladilnega 
sistema in s tem k izkoriščanju 
odpadne toplote za ogrevanje 
prostorov oziroma na področju 
varčevanja z energijo. V letu 
1985 in 1986 je sodeloval pri vo
denju projekta modernizacije 
tozda LSNL.

Bil pa je tudi vodja skupine 
delavcev tozda VIPO, ki je kon
struirala in izdelala več kokilnih 
strojev za potrebe tozda LBK, 
zaradi Česar je bila ta skupina že 
v letu 1984 izbrana za inovatorja 
leta občine Grosuplje.

Kolikšen skok je bil v teh- 
nično-tehnološkem smislu nare
jen v Livarju zadnjih deset let, 
verjetno ni potrebno posebej opi
sati. To, da sta namreč dva Livar
jeva strokovnjaka prejela visoki 
državni odlikovanji, je lahko 
v ponos celotnemu kolektivu Li
var, ki ima take kadre. Kajti, 
v Livarju se danes radi pohva
limo, da se s svojo opremo, teh
nološkimi postopki, kvalitetnimi 
odlitki itd. uvrščamo med vo
dilne slovenske in jugoslovanske 
livarne, za to gre zasluga tudi 
takim kadrom, kot sta oba odli
kovanca. Tc pa hkrati potrjuje 
znano večkrat izraženo trditev, 
da brez človeškega potenciala oz. 
kadrov, ki vedo, kaj hočejo, ni 
razvoja.

I. MUNIH

Črpalke

Otvoritev
Resda letošnje praznovanje 

Dneva republike ni potekalo 
pompozno, ampak je bilo potis
njeno v ozadje velikih proble
mov, s katerimi se srečujemo ta 
trenutek v naši državi. Tudi tisti, 
ki so imeli kaj proslavljati, so to 
opravili skromno. Tudi delavci 
tozda Črpalke so obeležili ta dan 
»za svojimi« zidovi. Ob dnevu 
republike so namreč odprli pre
novljene proizvodne prostore in 
»spustili« v pogon tehnološko po
sodobljeno proizvodnjo. Kot je 
poudaril direktor tozda v svojem 
slavnostnem nagovoru, je to 
krona šestletnega uspešnega 
dela, ko so začeli kot tozd. Če
prav so bili začetki skromni, so 
do danes posodobili proizvodne-, 
prostore in tehnologijo, zgradili 
tovarno elektromotorjev, predv

sem z lastnimi sredstvi. Kot je 
povedal, je bila naložba v to
varno elektromotorjev 200 mili
jonov. V lanskem letu pa so od
kupili prostore od tozda Avtoma
tika, kar jih je stalo nekaj čez 820 
milijonov dinarjev, obnovitev 
prve faze 964 milijonov dinarjev 
druge 595 milijonov dinarjev ter 
ureditev skladišča 92 milijonov 
dinarjev. Vlaganja v opremo pa 
so znašala 814 milijonov dinar
jev. K temu dodajmo še posodo
bitev in stalno širitev proizvod
nega program s čedalje bolj no
vimi in zahtevnimi tipi črpalk. 
Skratka razlogov za slavje je do
volj. Nenazadnje že sama na
ložba in njeno »pokritje« z last
nimi sredstvi dokazujejo, da se 
tozdu ni treba bati za prihodnost.

J. V.

Pripravništvo * I

Talilec
Po terminologiji o usmerjenem izobraževanju so pripravniki de

lavci, ki prvič začnejo opravljati dela oziroma, ki v okviru programa 
izobraževanja za poklic niso imeli programa praktičnega pouka, 
proizvodnega dela ali delovne prakse v tem obsegu, da bi lahko 
samostojno opravljali dela v svoji stroki.

V delovni organizaciji LIVAR smo v letu 1987 usposabljali 23 
pripravnikov, za ilustracijo naj omenim, da so bili vsi naši štipendisti. 
Za vsakega pripravnika posebej smo pripravili programe iz posebnega 
dela pripravništva, v katerega je biio vključeno kroženje v delovni 
organizaciji in temeljni organizaciji po časovnem razporedu in potreb
nem spoznavanju dela povezanega z specifiko del in nalog, ki bo 
pripravnik samostojno opravljal po uspešnem zaključku pripravništva. 
Za pripravnike s pridobljeno višjo in visoko strokovno izobrazbo pa je 
organizirano kroženje tudi po sozdu IMF.

Kako v praksi poteka priprav
ništvo v Livarju, lahko presodite 
na konkretnem primeru priprav
nika, ki se je usposabljal za dela 
in naloge talilca.

V času triletnega šolanja IV. 
stopnje izobrazbe sem bil štipen
dist DO Livar Ivančna gorica in 
sicer tozda LSNL. Med šolanjem 
sem počitniško prakso in proiz
vodno delo opravljal v Livarju. 
Opravljal sem različna dela in 
naloge, spoznaval delovno orga
nizacijo, se prilagajal delom in 
nalogam topilca na elektro peči 
in kupolni peči I in II. Ko sem le 
delno spoznal DO in njeno usme
ritev, sem že na začetku življenj
ske »kariere« stremel k temu, da 
bi čimbolj podrobno spoznal svoj 
poklic, svoje delo in sam potek 
operacij v LSNL. Delo priprav
nika sem začel s L 7. 1988, kar je 
izjema, saj se pripravništvo v naši 
DO prične s L 9. 1988 razen za 
študente, ki služijo vojaški rok 
pred pripravništvom.

Pod vodstvom mentorja Darka 
Štukelja - vodje proizvodnje
I sem prva dva meseca opravljal 
dela v topilnici in nekoliko kas
neje kot samostojni topilec na 
kupolni peči I in II. Po mentorje
vem programu strokovnega 
usposabljanja sem z 12. 9. 1988 
pričel s kroženjem po tozdu 
LSNL. Tudi sam sem spoznal, da 
je to velika priložnost za nabira
nje izkušenj, znanja in povečanja 
izobrazbene strukture kasnejših 
delavcev. Krožil sem po posa
meznih oddelkih livarne po točno 
določenem časovnem terminu.

ZAHVALI
Ob smrti mojega očeta se 

zahvaljujem osnovni organi
zaciji sindikata Panonije in so
delavcem iz lakirnice za po
moč.

ZLATKO FERKO

Ob smrti mojega brata se 
najlepše zahvaljujem delovni 
organizaciji Elektromonter za 
vsestransko pomoč, ki sem jo 
potreboval. Hvala sodelav
cem za izraženo sožalje, pose
bej hvala vsem, ki ste ga po
spremili na njegovi zadnji 
poti.

JOŽEGREGORAN

Bil sem pod stalnim nadzorstvom 
mentorja, ki je bil in upam bo še 
moj najbolj strokoven učbenik, iz 
katerega sem črpal prepotrebno 
znanje. Na vsakem oddelku sem 
imel inštruktorja, ki me je v mar
sičem podučil, mi razložil proces 
dela, delovanje stroja in potek 
posameznih operacij dela. Kadar 
sem potreboval kakšen napotek 
ali informacijo, sem se obrnil naj
prej na delavca, na mojstra ter 
samega mentorja, ki mi je vselej 
pomagal. Potek takega dela pri
pravnika mi je veliko pripomogel 
k razširitvi znanja, ki sem ga pri
dobil v srednji šoli, k spoznava
nju del in nalog, ki se opravljajo 
v tozdu, vendar brez motivirano
sti, želje po širšem obsegu znanja 
in strokovne usposobljenosti ni 
željenega življenjskega cilja.«

Ker se v Livarju zavedamo, da 
prihaja v naš sistem nov val misel
nosti, kjer bodo morali postati 
kadri glavni nosilci uspešnega po
slovanja organizacij združenega 
dela. Z drugimi besedami bi mo
rali biti pot do uspeha strokovno 
usposobljeni delavci, ki bodo 
strokovno in kvalitetno opravljali 
svoje delo. Ta proces je odvisen 
od mentorjev, ki bodo mlade de
lavce vodili in učili na osnovi 
svojih znanj in dolgoletnih izku
šenj. Glede na to, da imamo v Li
varju 12 odstotkov štipendistov 
od vseh zaposlenih in da je ka
drovska politika naravnana na 
zaposlovanje samo s štipendira
njem, smo v ta namen organizi
rali tečaj za usposabljanje men
torjev pripravnikov, ki bo 2. in 3. 
decembra v Ivančni gorici. Evi
dentirano je 55 delavcev z name
nom kvalitetnejšega znanja pri
pravnika v proizvodni proces ter 
usposabljanje za samostojno 
opravljanje del in nalog.

Istočasno pa želimo, da bi bilo 
mentorjem iz tega zornega kota 
zaupana naloga mentorstva v po
trditev njihovega dosedanjega 
dela.

MAJDA MOŽE



IMP GLASNIK, STRAN 8 DECEMBER 1988

Aforizmi
Ljudje in prašiči smo si v ne

čem podobni - vsak bi rad bil 
prvi pri koritu.

Boj proti inflaciji je podo
ben - streljanju s topom na 
komarje.

Najbolj značilna dedna bo
lezen pri nas je - alergija na 
odgovornost.

Odgovorni že dolga leta pi
šejo - scenarij za tragedijo.

Jabolko ne pade daleč od 
drevesa, zlasti če ima drevo
- birokratske korenine.

Molk je zlato, zlasti če mol
čečnost pomeni - modro ku
verto.

Vrana vrani ne izkljuje oči
- dokler se ne ustraši za stol
ček.

Tudi mali bogovi imajo ol
tar - v švicarski banki.

Čeprav ima laž kratke 
noge, večkrat živi - na veliki 
nogi.

Kar se kuha v glavah odgo
vornih, je velikokrat - ne
užitno.
Napisal: MARJAN 

BRADAČ

PRAVILNA REŠITEV na
gradne križanke v novembrski 
številki Glasnika IMP: bale. mo- 
her. Bohinj, Izolda, komandir, 
AV, Oliver, Ive, selen, Jakac, 
maj, meso, UNESCO, Ines, LD. 
Kolorado, jedilnik, MM. ara. 
Adamo, Vegri, Inn, ekipa. Jalta, 
mrcina, Leon, starka, Etna. Za 
pravilne rešitve v novembrski šte
vilki so bili izžrebani:

1. Franc BIZJAK, IMP Tio 
Idrija (10.000 din)

2. Jožica PERŠE, PB, Nade 
Ovčakove 1, Ljubljana (8.000 
din)

2. Drago BOŽIČ, Livar, 
Ivančna gorica (7.000 din)

NOVOLETNI NAGRADNI 
NATEČAJ: Pravilne rešitve po
šljite na naslov: IMP Glasnik. 
Ljubljana, Likozarjeva 6 (Na
gradna križanka). Rešitve po
šljite do 5. januarja. Med izžre
bance bomo razdelili tri nagrade 
v višini 25.000 dinarjev in tri 
knjižne nagrade.

— Kaj se ne bi smejal! Tako mlad si še, pa si že zdaj videti slabši kot jaz. Meni so novo te
rapijo predpisali šele zdaj, proti koncu, tebe pa so tako začeli zdraviti že na samem začetku 
in prav zanima me, kakšen boš videti čez 12 mesecev po vseh teh zdravilih in infuzijah?!

OBVESTILA PD IMP
V letu 1989 bo planince PD IMP Ljubljana prva pot vodila 

v nedeljo 2. januarja na KUM. Zbrali se bomo pod uro pred žel.

NAGRADNA KRIŽANKA

post. ob 6. uri. Vlak bo odpeljal ob 6. uri 30 min. Povratne 
vozovnice do Trbovelj si preskrbite pravočasno! Vodja pohoda 
bo tov. Tancek.

8. januarja 1989 (nedelja), se bomo planinci PD IMP Ljub
ljana podali po poteh partizanske Jelovice. Avtobus odpelje 
s perona 28 ljubljanske avtobusne postaje ob 6. uri 20 min. 
Prestop bo v Sk. Loki za v Selško dolino. Vodja bo tov. Rihard 
Hribar.

ZDRAVKO NASTRAN

Aforizmi
Jože Olaj

ALTERNATIVA 
Med t. i. alternativna zdravila 

lahko navsezadnje uvrstimo tudi 
- blažev žegen.

DENAR
Ob novih bankovcih me zme

rom presune, koliko papirja so 
porabili zanje.

In kako je papir zdaj že drag...

PO YUS
Ko bomo vsi odstopili, kdo bo 

še streljal enajstmetrovke?!...

ENERGETIKA 
Pri nas imamo zagotovljene že 

vse temeljne pogoje za izrabo ve
tra kot vira energije.

Imamo že namreč - veter...

PROSTO PO DUŠKU 
Bodite veseli, če so vaši otroci 

kaj drugačni od vas!...

SVETA RESNICA 
Resnic je nič koliko.
Samo »pravo« moraš zadeti 

- o pravem času.

»MORNARSKA«
Kam je odplula naša ladja? 
Katera?...

JOJ, NAKUPI! 
Obleka dela človeka... 
Reveža.

»MED BRATI«
Svoje čase dobri prijatelj mi je 

v gostilni na lepem povedal, da 
sem bedak.

To svojo izjavo je pri priči omi
lil.

Pristavil je namreč, da sva sicer 
stara kolega...

ZEMLJA 
Zemlja je okrogla predvsem

zato, ker so nas tako učili v šoli.
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